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   V sobotu 31. července se ote-
vřely brány nového sportovní-
ho areálu v Sídlišti 1. máje v 
Rokytnici v Orl.h. Důvodem 
jeho vzniku byla nedostatečná 
možnost sportovního vyžití pro 
veřejnost. Projekt na realizaci 
sportoviště byl zpracován již v 
r. 2007, ale dvakrát se neúspěš-
ně ucházel o fi nanční podporu 
z tzv. norských fondů. V lednu 
2009 pak byla podána žádost 
do Regionálního operačního 
programu NUTS II Severový-
chod.    Evropská unie projekt 
podpořila částkou 3 575 196 
Kč. Celkové náklady na rea-
lizaci projektu dosáhly výše 
4 455 323 Kč vč. DPH. Sou-
částí projektu je také částečná 
revitalizace zahrady mateřské 
školy. Smyslem projektu je při-
táhnout všechny věkové skupi-
ny občanů z Rokytnice a spá-
dových obcí. Jednotlivé druhy 
her a herních prvků tak uspo-
kojí nejen nejmenší návštěv-

níky, ale také seniory. Zájem o 
sportoviště je po jeho otevření 
opravdu značný. Správcem a 
instruktorem v jedné osobě je 
pan Josef Adášek, který ochot-

ně vysvětlí návštěvníkům ne-
znalých pravidel, jak se hraje 
třeba minigolf nebo petanque. 
Areál je v letních měsících ote-
vřen denně od 8 do 20 hodin. 

Na podzim a na jaře se bude 
provozní doba zkracovat. Tak 
tedy hezkou zábavu. 

Text a foto Petr Hudousek
Více se dočtete na straně 10.

Nové hřiště v Rokytnici

regionální publikace 
   V informačním středisku 
v Rokytnici v Orl.h. je k dostání 
nová publikace: 

Rokytnice v Orlických horách 
a Mauschwitzové von Armen-
ruh od autora Jaroslava Šůly. 

Knížku si můžete koupit za 120,- Kč.

Nová

slavnostně 
otevřeno

Svatováclavský

KONCERT
Město Rokytnice 

v Orlických horách 
pořádá tradiční 

„svatováclavský“ koncert 
v zámeckém kostele Nejsvětější 

Trojice v Rokytnici 
dne 28. září 2010 v 15 hodin.

VŠICHNI JSTE 
SRDEČNĚ ZVÁNI!



z Rokytnice v Orlických horách

Z RADY MĚSTA:
 Rada města schválila seznam oslovených fi rem k předložení 
nabídky na dodavatele stavby „Panské Pole – obslužná komunika-
ce a kanalizace“ a složení hodnotící komise pro posouzení došlých 
nabídek.
 Obec Říčky v Orlických horách požádala město Rokytnice v 
Orlických horách o uzavření veřejnoprávní smlouvy o provádění 
zápisů do informačního systému evidence obyvatel. Radní vyslo-
vili s uzavřením této smlouvy souhlas.
 Město bylo osloveno ze strany Oblastní charity Červený Kos-
telec (hospic) a občanského sdružení Emauzy ČR Rychnov nad 
Kněžnou o poskytnutí fi nančního příspěvku. S ohledem na to, že v 
obou případech využili či využívají služeb těchto organizací obča-
né našeho města, rozhodli radní o uvolnění příspěvku ve výši 3000 
Kč pro hospic v Červeném Kostelci a příspěvku ve výši 7000 Kč 
pro rychnovské Emauzy ČR.
 Letošní Anenskou pouť se rozhodly podpořit fi nančním darem 
fi rmy AUKO spol. s r.o., AUDIS BUS s.r.o. a občanské sdružení 
Letohradský železniční klub. Rada města schválila uzavření daro-
vacích smluv s těmito subjekty.
 Královéhradecký inspektorát České školní inspekce provedl 
v termínu 7. - 11. června 2010 inspekci Základní školy Rokytni-
ce v Orlických horách. Ve všech hlavních sledovaných kriteriích 
nebyly shledány nedostatky. Rada města vzala inspekční zprávu 
čítající devět stran textu na vědomí.
 Kvůli vytvoření zázemí pro areál železničního muzea se 
Rada města rozhodla požádat Správu železniční dopravní cesty 
o nájem pozemku v sousedství výtopny. SŽDC vyjádřila s tímto 
záměrem předběžný souhlas s tím, že cena nájmu by se měla po-
hybovat ve výši 7 Kč/m2/rok.
 Správa železniční dopravní cesty provedla v letošním roce 
kontrolu železničních přejezdů na trati Doudleby n.O. - Vamberk 
– Rokytnice v O.h. Kontrola zjistila, že většina přejezdů se nachází 
v terénním zářezu nebo v oblouku a nejsou zde splněny rozhle-
dové poměry dle normy. V případě přejezdů u vjezdu do areálu 
bývalých kasáren a pod areálem sběrného dvora požádala SŽDC 
město, aby dopravní značkou byla snížena délka vozidla přejíždě-
jícího přes přejezd na hodnotu 12 m. Rada města s tímto návrhem 
v případě přejezdu do kasáren zásadně nesouhlasí, neboť se tak 
znemožnil vjezd kamionů do tohoto areálu.
 Rada města schválila, aby Město Rokytnice v O.h. převzalo 
funkci opatrovníka v případě jedné klientky Domova na Stříbrném 
vrchu. V současné době vykonává město funkci opatrovníka u 17 
klientů tohoto zařízení. 

ZE ZASTUPITELSTVA MĚSTA:
 Zastupitelstvo města schválilo přijetí krátkodobého úvěru od 
Komerční banky na předfi nancování ve výši 3.575 000 Kč a dofi -
nancování ve výši 845 000 Kč ve výši projektu „Sportovní areál pro 
všechny generace“. Úvěr bude splacen do konce roku 2011.
 Zastupitelstvo Královéhradeckého kraje rozhodlo dne 17. června 
2010 o poskytnutí neinvestiční dotace na činnost pečovatelské služby v 
roce 2010 ve výši 50 000 Kč. Zastupitelé města souhlasili s uzavřením 
Smlouvy o poskytnutí dotace s Královéhradeckým krajem.
 Ve dnech 17. a 18.7.2010 se v Rokytnici konaly cyklistické zá-
vody „O pohár města Rokytnice v Orlických horách“ a „Velká cena 
Orlických hor“. Zastupitelstvo schválilo uzavření smlouvy o obsta-
rání věci se Sdružením SKC DT – bicycles se sídlem v Rychnově 
nad Kněžnou. Sdružení se ve smlouvě zavázalo obstarat organizaci a 
zajištění těchto závodů.
 Pro lokalitu Panské Pole zpracovala fi rma Atelier Architektury 
Šuda – Horský a.s. z Hradce Králové projektovou dokumentaci na 
investici do obslužné komunikace a kanalizace. Zastupitelstvo města 
vyhlásilo výběrové řízení na dodavatele této stavební akce. Akce bude 
fi nancována z fi nančních darů 15 dárců – vlastníků předmětných po-
zemků. Rada města byla zastupitelstvem pověřena provedením výbě-
rového řízení a uzavřením smlouvy o dílo na dodavatele stavby.
 Při obnově Školní ulice byly během výstavby zjištěny nevhodné 
odtokové poměry, které si vynutily vyrovnání stávající živice frézou 
a doplnění odvodňovacích žlábků. Tato úprava nad rámec projektové 
dokumentace zvýšila cenu díla o částku 30 062 Kč bez DPH. Zastu-
pitelstvo města souhlasilo s uzavřením dodatku ke smlouvě o dílo s 
fi rmou MADOS MT, kde se celková cena díla zvyšuje o výše uvede-
nou částku.  Na základě podkladů pro RM a ZM připravil -mvk-

ZPRÁVY
   V tomto čísle přinášíme 
komentovaná usnesení Rady 
města z jednání ve dnech 
12. července a 23. srpna a ze 
Zastupitelstva města, které 
se konalo dne 12. července. 
Úplná znění všech přijatých 
usnesení jsou k dispozici na 
internetových stránkách měs-
ta www.rokytnice.cz nebo je 

možné do nich nahlédnout na 
městském úřadě.

Kurýr slaví 20. narozeniny
  Již v minulém vydání jsme se zmínili o tom, že Horský kurýr 
slaví letos své 20. „narozeniny“. K tomuto významnému jubileu 
byla ve výstavní síni Domu služeb instalována výstava „Střípky 
z Horského kurýra“. 
   Zveme všechny čtenáře měsíčníku k návštěvě této výstavy, která 
nejen, že zachycuje historii kurýra, ale také je malou kronikou 
města, neboť zde jsou vybrány významné události, jež ovlivnili 
život v Rokytnici za posledních dvacet let.    
   Samostatný koutek zaujímá malá výstavka MLOKu - předchůd-
ce Horského kurýra, který vydávala krátce po revoluci rokytnic-
ká mládež. Otevřeno je každé úterý a čtvrtek od 13 do 18 hodin. 
Symbolické vstupné je 10 Kč.                                                    ZS

LETOS JIŽ DRUHÁ SBÍRKA
NA POVODNĚ V ROKYTNICI

   Město Rokytnice v Orlických horách uspořádalo začátkem srp-
na sbírku na pomoc postiženým povodněmi. Lidé z Rokytnice a 
blízkého okolí projevili obrovskou vlnu solidarity a během pár dní 
nanosili na sběrné místo do informačního střediska velké množství 
úklidových a hygienických prostředků, ochranných pomůcek, pra-
covních oděvů a pitné vody. Auto Českého červeného kříže z Rych-
nova nad Kněžnou muselo přijet dvakrát, aby všechno naložilo. 
   Všem, kteří nezůstali lhostejní a pomohli lidem postiženým bles-
kovými povodněmi, patří veliký dík.                                           ZS



    „V současné chvíli je vydán územní souhlas s touto stav-
bou a probíhá řízení na vydání stavebního povolení. Poně-
kud komplikovanější byla příprava podkladů pro stavební 
řízení, protože připravované dílo zasahuje i do některých 
pozemků v majetku státu. Vlastní stavbu bude nutné kvůli 
finanční náročnosti realizovat po etapách, kdy bude nutné 
část finančních prostředků zajistit z dotací. Projekt řeší ne-
jen bezbariérový přístup do zdravotního střediska, ale také 
celkovou úpravu okolí budovy včetně nových chodníků a 
rozšíření místní komunikace k Sídlišti 1. máje.“ 

Pomáháte recyklovat? 
Chráníte životní prostředí a suroviny!

   Průměrná česká domácnost používá šestnáct různých druhů 
elektrospotřebičů – od nejvíce rozšířených praček, ledniček 
a televizí až po myčky na nádobí. Co dělat, když některý z nich 
doslouží, nebo se jej rozhodnete vyměnit za novější, výkonnější 
a úspornější?

   Podle průzkumů se uka-
zuje, že 14 % občanů, kteří 
vyřadili elektrospotřebič, ho 
odvezlo do sběrného dvora, 
6 % jej odevzdalo u prodej-
ce při koupi nového; zhruba 
15 % občanů ale hází vyslou-
žilá elektrozařízení do popel-
nice a 12 % je skladuje doma. 
Najdou se i tací, kteří zavezou 

svůj starý spotřebič do lesa.
   Z výsledků výzkumu je dále patrné, že obyvatelé považují své zna-
losti, jak s vysloužilými elektrospotřebiči nakládat, za nedostatečné; 
přibližně čtyři z pěti obyvatel vědí o možnostech nakládání s elek-
tropřístroji jen málo, popř. mají pouze povšechné informace, a 16 % 
připustilo, že o tom neví vůbec nic.
   Ještě menší je pak povědomí o tom, jak se s odevzdaným vyslouži-
lým spotřebičem nakládá dál. Pravda, to už není věc spotřebitele, ale 
kolektivního systému zajišťujícího zpětný odběr. Přesto je ale dobré 
vědět, že základní myšlenka moderního odpadového zákonodárství 
v celé Evropě zní: Nejlepší odpad je ten, který vůbec nevznikne.
   Proto kromě kvót na množství vysloužilých elektrospotřebičů, které 
musí každý členský stát EU vybrat ročně na každého obyvatele, exis-
tují i kvóty na množství druhotných surovin získaných z nich k dal-
šímu využití. Na skládkách nebo ve spalovnách smí skončit jen ne-
patrné množství celkového objemu těchto zařízení. Zároveň obsahují 
spotřebiče staršího data výroby některé nebezpečné látky, se kterými 
umějí nakládat jen zkušení a vysoce specializovaní zpracovatelé.  
   Elektrowin, a. s., proto jako provozovatel kolektivního systému pra-
videlně vypisuje výběrové řízení, v němž oslovuje společnosti provo-
zující technologie na zpracování elektroodpadů.
   Účelem řízení je vždy vybrat technologie na nejvyšší dostupné úrov-
ni s nejmenšími dopady na zdraví lidí a životní prostředí. 
   Dalším důležitým aspektem je dosažení takové výtěžnosti využitel-
ných materiálů ze zpracování zpětně odebraných elektrozařízení, aby 
bylo možné dosáhnout kvót stanovených zákonem o odpadech.    ŽP

Janu Gärtnerovou, 
referentku investic Odboru výstavby a životního 
prostředí Městského úřadu v Rokytnici v O.h.,

Jak pokračuje 
příprava výstavby bezbariérového přístu-
pu do zdravotního střediska v Rokytnici. 

OTÁZKA PROOTÁZKA PRO

  S touto květinou se může-
me setkat na několika mís-
tech i po Rokytnici v Orlic-
kých horách. Kvete bíle i 
růžově. Její květy se podo-
bají tvaru květu orchideje. 
Na první pohled vypadá 
krásně. ALE! Nenechejte se 
oklamat. Jedná se o INVAZ-
NÍ PLEVEL.
Tato květina se jmenuje NE-
TÝKAVKA ŽLÁZNATÁ a 
je původem z Asie. K nám se 
dostala v 19. století v době 
nejedné introdukce budou-
cích problematických druhů 
jako okrasná a částečně me-
donosná rostlina. Problém 
netýkavky se skrývá v tom, 
že mění složení rostlinných 
druhů v oblastech svého vý-
skytu, vytlačuje původní dru-
hy a to především díky své 
značné konkurenční zdatnos-
ti. Šíří se především v okolí 
vodních toků a na vlhkých 
stanovištích. Dosahuje výšky 
až 2 metry. Kvete od srpna 
do října. Rostlina produkuje 
značné množství semen, kte-
rá vystřeluje do okolí. Netý-
kavky mají tobolky uzpůso-
bené tak, že v době zralosti 

NENECHEJME SE ZARŮST!
Netýkavka žláznatá (IIMPATIENS GLANDULIFERA)

při sebemenším dotyku puk-
nou a tak vystřelí semena do 
okolí rostliny. Takto mohou 
semena doletět až na vzdále-
nost několika metrů. Semena 
se šíří hlavně vodou a to na 
vzdálenosti mnoha kilometrů 
od mateřské rostliny. Protože 
se jedná o jednoletou rostli-
nu, je nejideálnější netýkav-
ku pokosit v době květu nebo 
ji zcela vytrhnout a tím za-
bránit produkci semen. 
   Žádáme tímto občany, zkon-
trolujte, jestli se na Vašem 
pozemku tato rostlina nena-
chází. Pokud ano, pokoste ji 
nebo ji vytrhejte. Zabráníte 
tím dalšímu šíření.                              

ŽP

Městský úřad Rokytnice v Orlických horách oznamuje
v souladu s § 15  zákona č. 491/2001 Sb., o volbách do zastupi-
telstev obcí a o změně některých zákonů,  ve znění pozdějších 
předpisů (dále jen „zákon o volbách“)

konání voleb do zastupitelstev obcí
vyhlášených na dny 15.10.- 16.10.2010

a stanovuje pro všechna katastrální území Rokytnice v Orlic-
kých horách a část Nebeskou Rybnou 1 volební okrsek dále 
stanovuje v souladu s § 15 písm. d) zákona o volbách pro okrs-
kovou volební komisi města Rokytnici v Orlických horách mi-
nimální počet 7 členů.
Zapisovatelkou okrskové volební komise v Rokytnici v Orlic-
kých horách jmenuji s okamžitou platností Bc. Soňu Rückero-
vou, pracovnici MěÚ Rokytnice v Orl.h. /dle § 15 písm.f) zá-
kona o volbách/                                   Petr Hudousek, starosta



lik lidí přišlo. Naplněný kostel. 
Tedy, to je úžasné. 
   Touto cestou chci poděkovat 
panu Mgr. Janu Morávkovi, 
radnímu města Rokytnice v Or-
lických horách, za velmi dob-
rou prezentaci, za úvodní slovo 
v českém a německém jazyce. 
Děkuji všem organizátorům a 
sponzorům této báječné akce, 
která se jistě stane tradicí, na 
kterou se budou všichni každo-
ročně těšit. Děkuji všem účin-
kujícím za krásnou hudbu a 
děkuji všem lidem, kteří přišli. 
Bez vás by byl kostel smutný.
   A ještě jedno velké poděko-
vání. Houslistka Jana až v Praze 
zjistila, že si ve vašem kostelí-
ku zapomněla stojánek na noty, 
který opravdu potřebuje. Před-
stavte si, že pan učitel František 

Grulich vše zařídil a stojánek 
osobně přivezl do Prahy. Mno-
hokráte děkujeme, pane učiteli. 
   Pan učitel František Gru-
lich je nejen dobrý člověk, je i 
dobrý muzikant. Jako fl étnista 
vystoupil již na jednom z dří-
vějších koncertů. Těším se, že 
uslyším hudbu v jeho podání 
na příštím putovním koncertu 
„Tóny bez hranic“.  
Děkuji za milé přijetí vám, ob-
čané Nebeské Rybné. Děkuji 
milému a usměvavému per-
sonálu z vedlejšího penzionu 
Orlicko a rovněž za příjemné 
posezení v hospůdce pod kos-
telem. Jsem potěšena, kolik 
skvělých a pracovitých lidí žije 
v Orlických horách.                                                                   

Marie Ela
kronikářka města Vejprty

ANENSKÁ POUŤ v Rokytnici

   Tak zněl název 
již tradičního 
koncertu konané-
ho na svátek Cy-
rila a Metoděje 5. 
července v kos-
tele v Nebeské 
Rybné. Letošní 4. 
ročník navštívilo 
na 120 poslucha-
čů. Krásné muzi-
kálové melodie 
a další skladby 
v podání skvělé 
trojice hudeb-
níků: varhaníka 
Martina Strejce, 
jeho syna – hous-
listy Petra Strejce 
a pěvkyně Petry 
Flígrové ocenilo 
publikum obrovským aplausem. 
   Výtěžek z dobrovolného 
vstupného bude použit na opra-
vy kostela sv. Filipa a Jakuba v 
Nebeské Rybné.

   

Poděkování patří společnosti 
a.s. Orlicko z Nebeské Rybné, 
která je generálním partnerem 
koncertu.

Text a foto ZS

   V malebném pohraničí Orlic-
kých hor leží ukrytá vesnička 
s kouzelným jménem Nebeská 
Rybná.
   Do těchto míst jsem zavítala 

poprvé. Vezla jsem houslist-
ku Janu Hřebíkovou na vy-
stoupení do místního kostela. 
Dne 21. července 2010 zde 
byl uspořádán koncert „Tóny 

bez hranic“ a jak 
jsem se dozvědě-
la, tento koncert 
byl již čtvrtým 
ročníkem. První, 
nultý, se podaři-
lo organizátorům 
uskutečnit v roce 
2005. Účinkující 
jsou zváni jak z 
naší, tak němec-
ké (v minulých 
ročnících i polské) 
strany.
   Překvapilo mne 
hned několik věcí. 
Stavba kostela, 
nádherná akustika, 
stovky vlaštovek 
žijících ve věži, 
skvělá organizace 
koncertu, vyso-
ká úroveň všech 
účinkujících a ko-

Lidský hlas v proměnách staletí

Tóny bez hranic v Nebeské Rybné

Událo se v červenci...

Houslistka Jana Hřebíková v Nebeské 
Rybné při koncertu Tóny bez hranic.     
                            Foto: Z.Soběslavová

   Město Rokytnice v Orlických horách uspořádalo ve dnech 20. 
července – 26. července 2010 tradiční Anenskou pouť v Rokytni-
ci. Bohatý program pouti nabízel různé koncerty, výstavy, hudeb-
ní vystoupení a bohoslužby. Slavnostní zahájení pouti znělkou s 
ohňostrojem a ohnivou show proběhlo v pátek 23.7. ve 22 hodin. 
Za zmínku stojí sobotní Tržiště řemesel s prodejní výstavou na ná-
dvoří zámku s doprovodným programem (orientální tance, soutěže 

pro děti, maňáskové divadlo), na které přišlo hodně návštěvníků.
   Postupnou tradicí se v rámci Anenské pouti stala jízda zvlášt-
ních vlaků. Pro letošní rok to byl motorový rychlík s romantickým 
názvem „Zdobnice“, podle stejnojmenné říčky lemující lokální 
železniční trať z Doudleb nad Orlicí do Rokytnice v Orlických 
horách. Motoráček s dobovým označením M 131.1, kterému se 
svého času přezdívalo „Hurvínek“, vyjížděl v sobotu 24.7. z Par-
dubic přes Hradec Králové. Cílem bylo nádraží v Rokytnici. 
   Z vydařených koncertů jmenujme Tóny bez hranic v kostele v 
Nebeské Rybné, Varhanní koncert Martina Strejce – Varhany zno-
vuzrozené ve farním kostel Všech svatých v Rokytnici, koncert 
Podorlického lázeňského orchestru a ZUŠ BANDu z Dobrušky 



  Nedělní vystoupení mažoretek v párty stanu na náměstí.

  Zprava: Stanislav Motl, František Leták, Miroslav Antl, Jan 
Morávek.                                                   Foto: Roman Wimmer

v párty stanu na náměstí. Nedělní odpoledne bylo ve znamení de-
chové hudby Valanka z Náchoda, které spestřilo vystoupení Mažo-
retek Refl exive. Na večerních zábavách zahrály k tanci a poslechu 
kapely Trumpf, Horizont a Archon. Po dobu konání pouti mohli 
návštěvníci shlédnout výstavy: Anenská pouť a střípky z Horského 
kurýra, Okénko do historie a Železniční modely. Otevřeno bylo 
Muzeum Pevnost Hanička a Železniční muzeum lokálky na ná-
draží v Rokytnici. Přímo na náměstí se mohli malí i velcí svést na 
Sičově drobné železnici.
   Atmosféru pouti nám připomínají fotografi e, pořízené redakčním 
fotoaparátem.

Text a foto ZS

  Město Rokytnici a přilehlé okolí navštívili v doprovodu senátora 
JUDr. Miroslava Antla v prvním červencovém týdnu vzácní hosté. 
Byli jimi akademický malíř František Leták a novinář a spisovatel 
Stanislav Motl.
   František Leták, narozen v roce 1949 v Ústí nad Labem, vystudoval 
v šedesátých letech minulého století Střední průmyslovou školu sklář-
skou v Kamenickém Šenově – obor malování, tvarování a lepení skla. 
Později studoval Akademii výtvarných umění v Praze, kde se věnoval 
krajinomalbě, fi gurální malbě a restaurování. Nyní bydlí a tvoří v Pra-
ze. S oblibou maluje krajiny, zátiší a také malebná pražská zákoutí. 
Obrazy Františka Letáka byly vystavovány i v zahraničí – např. v Ja-
ponsku, na Kypru, v Řecku nebo v Mexiku. Za svého červencového 
krátkého pobytu v Orlických horách nakreslil v plenéru několik kraji-
nomaleb.
   Publicista Stanislav Motl se narodil v roce 1952 v blízkém Ústí nad 
Orlicí. Vystudoval Fakultu žurnalistiky UK. Jeho životním tématem 
je holocaust a pátrání po nacistických zločincích. Působil v časopisu 
Refl ex, později byl reportérem televize Nova v pořadu Na vlastní oči. 
Nyní je autorem pořadu Stopy, fakta, svědectví na Českém rozhlasu 
2. Napsal řadu knih s historickou tématikou (Muži generála Pattona, 
Prokletí Lídy Baarové, Mraky nad Barrandovem, Oběti a jejich vrazi, 
Lída Baarová a Joseph Goebbels).
   Vzácné návštěvníky v Rokytnici přivítal radní města Jan Morávek, 
prohlédli si společně náměstí a ve stručnosti se seznámili s historií 
i současnými aktualitami města.                       -mvk-

Zajímavé novinky na září 2010

Knihovna Rokytnice

   Chcete udělat radost svým 
dětem? Udělejte si výlet 
do polské vesničky Karlów 
(asi 10 km od lázní Kudowa 
Zdrój) a navštivte tamní Dino-
saur park. K vidění je zde 38 
modelů prehistorických zvířat 
zasazených do malebné hor-
ské krajiny se skalními útvary, 
v sousedství národního parku 
Stolové hory.
   Součástí parku je dětské hřiště 
pro malé návštěvníky, obchod 
se suvenýry a občerstvení. 

   Vstupné pro dospělé 8 zł. 
(60 Kč), pro děti do 18 let 4 zł 
(30 Kč), děti do 4 let zdarma. 
Otevřeno mají denně od 1. května 
do 30. října, vždy od 9 do 18 
hodin.                                 ZS

DĚKUJEME SPONZORŮM ANENSKÉ POUTI 2010: 
AUDIS BUS s.r.o., AUKO spol. s r.o,. CITELUM, a.s., EKOLA České 
Libchavy s.r.o., RENOMIA, a.s., VAKSTAV spol. s r.o., Letohradský že-
lezniční klub.

Kam s dětmi?

Dinopark v Polsku

Sponzoři Anenské pouťi

Vzácná v Rokytnici

Beletrie pro dospělé:

Na sklonku léta 
/Pilcherová, R./

Takoví jsme byli
- vzpomínky na Dianu 

/Burrel, P./

Naučná literatura pro 

dospělé:

Dracula - Krvavý Vlad III. 
Napichovač /Koláček, L./

Jak císařpán nechodil pěšky 
– kniha o mobilních pro-

středcích v dobách Fr. Josefa 
I. /Hodík, M., Landa, P./

Popravy slavných - Marie 
Antoinetta, G. Bruno, J. Jáno-

šík, J. Hus, M. Horáková... 
/Budinský, L./

Krasavci fi lmového nebe
 /Rohál, R./

Malý tyran – poruchy vývoje 
osobnosti dítěte 
/Prekopová, J./

Logopedická prevence 
- průvodce vývojem lidské 

řeči  /Kutálková, D./
Čtvero ročních období v 

lidové tradici 
/Langhammerová, J./

Slovensko – turistický 
průvodce

Pro děti:

Pohádky ze statku
Čarodějnická kniha

Pro mládež:

Jak si nenechat ublížit - prů-
vodce životem pro náctileté 

/Goldmanová, J./
Spalující vášeň – pro dívky 

/Madejová, R./

návštěva



 Jaký je to pocit získat pohár do Rokytnice po 17 letech?
Martin Vodák: Zisku poháru si opravdu ceníme. Málokdo si do-
káže představit, kolik úsilí to stálo, aby se nám nakonec podařilo 
vyhrát nad Dobruškou o jeden jediný bod. 
Ivo Jirout: Když Rokytnice tenkrát vyhrála v prvním ročníku, 
tak v soutěži nebyla zdaleka taková konkurence jako dnes. Dnes 
tu jsou družstva a hráči, kteří hrají nebo dříve hráli mezi registro-
vanými. Pohár celá léta putoval prakticky jenom mezi Opočnem 
a Dobruškou, protože tam mají hráče, kteří dříve hráli první ligu. 
Dnes jsou už starší, hrají proto už jen soutěž naší úrovně. Ale 
hrají výkonnostně. Z nás tří nikdo nehrál registrovanou soutěž, a 
přesto jsme se mezi ně vklínili.

 Bylo pro vás toto vítězství překvapením nebo jste na něj od 
samého začátku ročníku pomýšleli?
Martin Vodák:  My tři spolu hrajeme první rok. Chtěli jsme 
právě postavit takový manšaft, který by dokázal potrápit právě 
i onu Dobrušku a Opočno. David Farkaš je nejlepším hráčem z 
Rychnova, tak jsme jej přizvali do týmu, protože tady v Rokytni-
ci není ještě dost hráčů takových kvalit. 
Ivo Jirout: Od začátku jsme jeli na vítězství. Dali jsme dohroma-
dy takový manšaft, že jsme věřili, že na to máme. Vyhráli jsme o 
jeden jediný bod, za námi skončila právě ona dlouhá léta favori-
zovaná Dobruška. A na třetím místě skončilo Opočno. Ale ještě v 
posledním zápasu, ke kterému jsme nastupovali, jsme byli na dru-
hém místě. Šlo opravdu o každý bod. Samozřejmě to byla dřina. Je 
to pro nás velké vítězství, vždyť pohár tu je po 17 letech. To není 
jako v Dobrušce, kde byl celé roky a vždycky ho jenom oprášili.

NÁŠ ROZHOVOR
Pohár biliárové soutěže 

po 17 letech

Právě tolik ročníků – tedy 17 – má za sebou Biliárová soutěž 
Orlických hor, ve zkratce BOS. Jedná se o ligu neregistrova-
ných hráčů kulečníku hranou pod Orlickými horami. Rokyt-
nické družstvo vyhrálo kdysi první ročník a pak až ten zatím 
poslední – letošní. Redaktor Horského kurýra zavítal jednu 
srpnovou sobotu do herny v klubu Skleník, kde se odehrávala 
oslava zisku poháru, za našimi rokytnickými vítězi – Ivo Jirou-
tem (na fotografi i vpravo), Martinem Vodákem (uprostřed) 
a Davidem Farkašem (vlevo) a položil jim několik otázek.

 Jak dlouho vlastně jako hráči hrajete kulečník?
Ivo Jirout: Prakticky od té doby, co se v Rokytnici začal hrát, 
tedy 20 let. Tehdy na začátku 90. let byl nainstalován první ku-
lečníkový stůl v hotelu Eduard. Rokytnice byla vždy silnou ku-
lečníkovou základnou a to také díky všem majitelům restaurací a 
klubů, kteří kulečník provozovali. Za to jim určitě patří poděko-
vání, protože ne všude tomu tak je.
Pavel Farkaš: To mohu potvrdit. Já hraju kulečník 11 let a Rych-
nov byl kdysi kulečníkovou velmocí. Dnes je to silný provar. 
Kulečník z hospod prostě zmizel.
Martin Vodák: Já hraju kulečník jen trochu kratší dobu než Ivoš. 
Nejdříve v Eduardu, potom 12 let v hospodě U Pelantů.  Pak tu 
hospodu bohužel zavřeli, tak jsme stůl odkoupili a zadaptovali si 
hernu ve Skleníku, kde teď hrajeme.

 Říkáte, že kulečník je mnohde na ústupu. Čím to je?
Ivo Jirout: Majitelům restaurací a klubů kulečníkové stoly málo 
vynášejí a nahrazují je raději výherními automaty, šipkami nebo 
podobnými výnosnějšími atrakcemi. O Rychnovu už Pavel mlu-
vil, tak vezměme třeba Týniště, kdysi velmi silná kulečníková 
základna, má dnes problémy s tím, aby udrželi vůbec hernu. Na 
rozdíl od fotbalu, kde se na hřiště skládá nejméně 11 hráčů, se 
v kulečníku na to „hřiště“ skládají jenom tři hráči a to je ten 
problém.
Martin Vodák: Kulečník je malý sport. Nepíše se o něm nikde 
v novinách.

 O Biliárové orlické soutěži se v Horském kurýru už v prů-
běhu let několikrát psalo. Připomeňme si přesto ve stručnos-
ti, o jakou soutěž se jedná.
Ivo Jirout: Jde o soutěž neregistrovaných hráčů od Náchoda až 
po Ústí nad Orlicí. Jsou zde družstva také z Opočna, Dobruš-
ky, Javornice, Ještětic, Týniště nebo Borohrádku. V 1. třídě je 8 
týmů a ve druhé šest. Hraje se od září do května, podobně jako ve 
fotbale, jednou venku jednou doma. Z Rokytnice hrají tři man-
šafty, náš a ještě jeden v první třídě a jeden ve druhé třídě. Cel-
kem tedy devět hráčů.

 A dnes na oslavu Vašeho vítězství dorazili i hráči z dalších 
družstev, které zůstaly v pořadí za vámi?
Martin Vodák: Ano, jsou tu hráči ze všech 8 družstev 1. třídy, 
aby spolu s námi zisk poháru oslavili.
Ivo Jirout: Jsou tu také další hráči z Rokytnice. Všichni máme 
radost, že tento putovní pohár u nás v Rokytnici zase po 17 letech 
jeden celý rok pobude.

Za rozhovor poděkoval a fotografi e pořídil 
-mvk-

v Rokytnici



 Rokytnické železniční muzeum rozšířilo po dobu prázdnin na-
bídku pro návštěvníky o expozici umístěnou v železničním vagó-
nu bývalých Československých státních drah.

 Uvnitř vozu bylo možno si prohlédnout řadu modelů i modelo-
vých kolejišť včetně dobově vybavené dopravní kanceláře.

 Průvodcem po expozici byl mimo jiné mladý drážní fanda To-
máš Bubla.

 Dobrovolníci z Letohradského klubu železničářů každý víkend 
pokračují v opravách objektu bývalé výtopny.

Z železničního muzea
V rokytnickém železničním muzeu se o prázdninách stále něco 
dělo. Nabídka pro návštěvníky byla rozšířena o expozici ve va-
gónu bývalých Československých státních drah. K vidění tu byla 
modelová kolejiště, dopravní kancelář či různá zařízení sloužící 
dříve k obsluze vlaku. Před výtopnou byl nově instalován před-

zvaněč trojlístek od dřevěných závor, na které se v budoucnu také 
budeme moci těšit. Fanoušci železnice všech věkových katego-
rií tu ve svém volném čase opravují budovu výtopny, rozšiřují 
expozici a provázejí návštěvníky, kterých sem každý víkendový 
prázdninový den přišlo okolo třicítky. Fotoaparát redakce Hor-
ského kurýra zachytil několik snímků pro čtenáře, kteří neměli 
možnost muzeum o prázdninách navštívit.    Text a foto -mvk-

ZAJÍMAVÁ ČÍSLA
   V této nové rubrice vás budeme seznamo-
vat s různými čísly, která jsou něčím zají-
mavá, pocházejí z historie ale i současnosti, 
dotýkají se našeho města či okolí.
   V tomto vydání vás zavedeme do obce 
Říčky, kde nás zaujalo číslo 1.135, které 
představuje počet obyvatel v roce 1910! 
Vlivem odsunu německého obyvatelstva po 
válce a postupným odchodem lidí za prací 
se za rovných sto let snížil počet obyvatel 
na něco přes devadesát. Vezmeme-li to v 
procentech, žije v současné době v Říčkách 
necelá desetina obyvatel! Zajímavé je, že 
počet domů a chalup se od té doby téměř 
nezměnil.                                                              ZS

4.9.2010 VERNISÁŽ VÝSTAVY OBRAZŮ HELENY BÁRTOVÉ
18.00 -  zahájení  výstavy autorkou

18.15 -  hudební vystoupení - Michal Neaugebauer – housle
18.30 -  komentovaná prohlídka, občerstvení

Výstava potrvá do 29.9.2010.
10.9.2010 POVÍDÁNÍ PRO NEJMENŠÍ O PAPOUŠKÁCH - V 10.00 hod. přijede chovatel 

papoušků se svými svěřenci a popovídá o jejich životě.       
19.9.2010 NEDĚLNÍ DÍLNIČKA – VÝROBA SANDÁLŮ 

- ve 14.00 hod. se otevře dílnička, kde si každý bude mít možnost vlastnoručně vyrobit kože-
né sandály pod vedením brašnáře Vladislava Hemrlíka. Cena za materiál bude 200,-Kč.

24.9.2010 MINI FILMOVÝ KLUB OZVĚNY EKOFILMU – v 19.00 hod.
– TRNITÁ ZEMĚ - boj o přežití v Karamodži. 

TĚŠÍME SE NA VÁS
Dotazy na tel.: 604 277 417

e-mail: sdruzenisplav@seznam.cz

PROGRAM na září
SDRUŽENÍ SPLAV ROKYTNICE VÁS SRDEČNĚ ZVE



DVANÁCTERO PÁLENÍ SENÍ 
(RADY PRO PYROMANY AMATÉRY)

   Naše fotografi e zachycuje 
slečnu Báru Skutilovou, která 
se za minulý školní rok stala ví-
tězkou ve sběru starého papíru. 
Nasbírala nejvíce ze všech ško-
láků v Rokytnici. Položila jsem 
jí několik otázek:
 „Báro, kolik papíru jsi 
nasbírala?“
„Něco přes 500 kilo.“
 „To je ohromné množství. 
Sbírala jsi ho sama nebo Ti 
někdo pomáhal?“
„Do sběru je zapojená celá naše 
rodina. Pomáhá mi sestra, rodi-
če, babička, a hlavně děda, kte-
rý mi zajišťuje dopravu papíru 
do školy.“
 „Co Tě motivuje, aby ses 
tolik snažila?“ 
Peníze, které škola obdrží za 
sběr starého papíru, posíláme 
do Indie našemu kamarádovi 
Simonovi, kterého naše ško-
la na dálku adoptovala. Díky 

podpoře rokytnické školy je 
Simonovi umožněno chodit do 
školy.“
 „Dostaneš ještě nějakou od-
měnu?“ 
„Ano, naše vítězná třída 5. B 
(od září již 6. B) bude mít v září 
den volna a pojedeme na výlet.“
Děkuji za povídání a přeju hod-
ně sil při sběru papíru. 
                                             ZS

1. Nasečenou trávu částečně usušíme.
2. Uděláme větší kupy, kterými obložíme vlastní dům
3. Jednu kupu navršíme před okna kuchyně, druhou před obý-
vací pokoj, třetí před ložnici.
4. Můžeme samozřejmě zvolit opačný postup, tzn. že začneme 
od ložnice (v jistém případě i od obývacího pokoje).
5. Pokud máme zelené píce více, další hromádky připravíme 
pod okna dětského pokoje, záchodu, atd.
6. Nesmíme zapomenout otevřít všechna okna
7. Kupky zapálíme
8. Protože vlhké seno hoří pomalu, je dobré mít k dispozici 
staré ojeté pneumatiky. Ty totiž podporují tvorbu kvalitního 
kouře.
9. Pak si v klidu sedneme k televizoru, zhluboka dýcháme a 
vychutnáváme v pomalých douškách kávu s oblaky dýmu.
10. Jestliže je byt zplodinami dostatečně nasycen, zavřeme a 
utěsníme okna. Jedině tak se nám bude dobře spát.
11. Může však nastat výjimečná situace, že máme dům bez 
oken. Jednoduchá pomoc. Kupky nahromadíme v blízkosti 
sousedních stavení, předem se však přesvědčíme, zda lidé suší 
prádlo. Pokud ano, s radostí zažehneme několik plamínků.
12. Tuto činnost provádíme hlavně o víkendu (nejlépe před ne-
dělním obědem) při doporučených teplotách 32 – 36 oC.

P.S. Rady se týkají podzimního pálení listí, musíme však počí-
tat s nižší teplotou vzduchu, a proto se podle toho také ustrojí-
me. K tomu se nejlépe hodí nová zimní bunda, ušanka a palčá-
ky, které jsme si chtěli dát původně pod vánoční stromek.

Mgr. Stanislav Lank

SBĚR PAPÍRU MÁ SMYSL

Erby a znaky měst 
a šlechtických rodů

   Slavnostní akt svěcení znaku a praporu obce … (PRVNÍ TA-
JENKA) se uskutečnil 12. května 2001 a je popsán následovně: 
V červeném štítě stříbrná vykořeněná bříza se šesti … (DRUHÁ 
TAJENKA) symbolizující šest osad patřících pod tuto obec. Dvě 
vesnice jsou ve znaku znázorněny dvěma zlatými jehnědami. Po 
stranách kmenu břízy je … (TŘETÍ TAJENKA) položená routa /
fragment rodového znaku Mladotů/ a … (ČTVRTÁ TAJENKA) 
/fragment rodového znaku Wostrowskych/. Pokud ještě váháte s 
určením znaku, zcela určitě se to dovíte z tajenek této křížovky.

VODOROVNĚ: A. Šok, rusky „jezero“. – B. ČTVRTÁ TAJENKA. – 
C. Žert, část střechy, avivážní přípravek. – D. Čáry, hudební těleso. – E. 
Mládě dravce, korálový ostrov, odvětví. – F. Planetka, ženské jméno. – G. 
Anglicky „čas“, zápisník. – H. Rostlina, brva. – I. Nevelký, značka míčů 
na basket. – J. Vysoká karta, řecké víno, španělská královna. – K. SPZ 
Litoměřic, postava z Dietlova seriálu, zastarale „klíh“, švédská početní 
jednotka. – L. TŘETÍ TAJENKA, předložka, DRUHÝ DÍL DRUHÉ 
TAJENKY. – M. Církevní stavba, přemety.
SVISLE: 1. Zkratka severovýchodu, účet, obec v okrese Oprqava. – 2. 
Německé mužské jméno, francouzsky „král“, talek. – 3. Základní číslov-
ka, znalec koránu, řeka ve Francii. – 4. Česká hora, PRVNÍ DÍL DRUHÉ 
TAJENKY, Národní podnik (zkr.). – 5. Smrtelná choroba, letopis. – 6. 
Srkavě upíjet, anglicky „jezero“. – 7. Nářečně „jináče“, elegance. – 8. 
Nadšení, jméno zpěvačky Pugačevové. – 9. Planetka, PRVNÍ TAJEN-
KA, římskými číslicemi 49. – 10. Křik, město v Papua – Nová Guinea, 
italský přístav. – 11. Ambaláž, osobní zájmeno, zdravotnická služba. – 
12. Polní plošná míra, lihovina z mléka, plemena.
NÁPOVĚDA: NOEL, ETAR, RIS, MELČ, ROI, ALLA, ERI.

Vladimír Čihák

Křížovka o stovku

8. díl

Znění tajenky zašlete poštou, emailem nebo odevzdejte v zalepené 
obálce v Městském informačním a kulturním středisku v Rokytnici v 
Orlických horách do 20. září 2010. Všechny správné odpovědi bu-
dou slosovány. Vylosovaný výherce získá 100,- Kč. Nezapomeňte 
uvést svoje jméno, příjmení a adresu.



   Každoročně přijíždí početná 
skupina rodáků z Německa spo-
lu se svými potomky oslavit svá-
tek sv. Anny zde v Rokytnici. Je 
to jistě krásná tradice, která jas-
ně dokazuje, že oslavy patronky 
města i Orlických hor uctívali 
již původní obyvatelé našeho 
městečka, násilně odsunutí po 
r. 1945 do východního nebo zá-
padního Německa či Rakouska. 
Rodáci k nám nejezdí jen vzpo-
mínat a bavit se. Spousta z nich 
cítí zodpovědnost za stav pamá-

tek, ke kterým mají mnohdy vel-
mi úzký a zodpovědný vztah. V 
r. 2009 například vyhlásili sbír-
ku na dofi nancování generální 
opravy varhan ve farním kostele 
Všech Svatých. Výtěžek sbírky 
ve výši 1500 € byl předán Gün-
therem Wytopilem ml. rokytnic-
kému faráři Teodoru Pająkovi 
na konci poutní bohoslužby v 
rokytnickém farním kostele 25. 
července 2010. Jak dále uvedl 
G. Wytopil, sbírkou chtěli vyjá-
dřit svůj vřelý vztah ke své staré 
vlasti. Děkujeme za pomoc!                                                                                                         
             Petr Hudousek, starosta

Rodáci 
z Německa 
uspořádali 
sbírku na 

opravu varhan

Pohled do historie

 Sbírání dobových fotografi í z Rokytnice je mnohdy velmi vzrušujícím koníčkem. Mnohdy totiž na-
razíte na naprosto unikátní fotografi i nebo pohled, který ležel desítky nebo stovky let kdesi v zapo-
mnění. Dnes jsem vybral opravdu unikátní záběr pořízený 21. srpna 1968 z věže farního kostela na 
náměstí. Na vskutku špionážním záběru je příjezd tanku T54 polské armády na rokytnické náměstí. 
Dle vzpomínek přátel z Polska byly tehdy jednotky polské armády přesunuty po železnici do polských 
Krosnowic u Kladska odkud pokračovaly po vlastní ose přes úzký most přes hraniční Divokou Orlici 
v Bartošovicích na české území. Jejich úkolem v tomto úseku bylo mimo jiné i zajištění kasáren v 
Rokytnici, které ovšem procházely reorganizací, takže v nich zůstala jen hrstka vojáků. Přesto byla 
kasárna obklíčena a komicky držena v šachu, aby snad nedošlo k aktivnímu odporu ze strany naší ar-
mády. Polská vojska tehdy zůstala v Rokytnici až do podzimu r. 1968, kdy je vystřídaly jednotky Rudé 
armády. Polský vojenský tábor byl umístěn v prostoru u lesa Suchá. Po celou dobu pobytu nebyly 
zaznamenány jakékoliv těžkosti spojené s pobytem polských vojáků, kteří se brzy zapojili i do pomoci 
při výstavbě ve městě (např. stavba obchodu potravin na Stříbrném vrchu). Autorem snímku je rokyt-
nický občan František  Mihulka, který každý den docházel natahovat stroj věžních hodin kostela. Za 
tento nebezpečný foto úlovek  si jistě zaslouží náš obdiv.                                                Petr Hudousek  

   Začátkem srpna jsme si připomněli 100. výročí od narození české 
malířky Jarmily Sychrové – Zábranské. Narodila se 7.8.1910 v Hrad-
ci Králové. V letech 1939-45 vystudovala uměleckou školu S.V.U. 
Mánes v Praze. Od roku 1943 byla členkou Spolku výtvarných 
umělců Mánes. Za svou uměleckou tvorbu získala několik význam-
ných ocenění. V roce 1980 ji jmenovali zasloužilou umělkyní. Byla 
autorkou komorních fi gurálních kompozic, aktů, portrétů, obrazů s 
náměty starých pověstí a krajin. Umírá v lednu roku 1991.

     Její jméno známe především v souvislosti s obcí Říčky v 
Orlických horách, kde po odsunu německých obyvatel osíd-
lila (tak jako další umělci ze spolku Mánes) jednu z tamních 
chalup. Malířka trávila v Říčkách celá léta. Dokonce si ve své 
chalupě zařídila ateliér, kde ráda pracovala na svých dílech.

   Věnujme této významné malířce vzpomínku ve 
dnech, kdy by se dožila 100 let. 

ZS

VZPOMÍNKA NA MALÍŘKU



Zeptali jsme se

   „Příprava na otevření areálu pro veřejnost se stihla. Takže 
v sobotu 31.7.2010 cca v 10.15 hodin starosta Petr Hudousek 
krátce přivítal přítomné, hlavně děti, ale i dospěláky včetně 
účasti seniorů a seznámil je s možnostmi herních disciplín. 
Bylo „odstartováno“ a symbolicky přestřižena páska za použití 
dvou nůžek na dvou místech – tedy zástupcem obce – panem 
starostou a ředitelem společnosti MADOS MT s. r. o. panem 
Ing. Ivo Muthsamem. A šlo se na sportování – pro radost. Ono 
bylo příjemné se třeba i jen dívat. Pochopitelně, děti byly hned 
tam, tam i tam – na Rytířskou tvrz po stupních buď „horolezec-
ky“ či po laně, po tyči nebo po síťovině, ale i po schůdcích. Z 
Rytířské tvrze dolů nejlépe sešupem v tubusu tunelu do písku. 
Hned vedle je lanovka s kulatým sedátkem a s kontaktní pru-
žinou na konci nosné lanové dráhy v přibližné „délce zážitku“ 
asi 12 m. V blízkosti tohoto místa je ještě jednoduchý koloto-
ček na točně s možností nastoupení dejme tomu čtyřletého člo-
víčka až po stoletého seniora. A trampolína, to je tedy něco, tak 
hrrr na ni – ano prosím, ale bez bot, ty musíte nechat na přístu-
pové podložce. Kolektivní hry v nabídce jsou charakterizovány 
pěti druhy míčů – k malé kopané na tvrdém povrchu, na tomtéž 
dvorci možnost basketu, na antuce pak volejbal – posunutím 
sítě k zemi na nohejbal. Vedle pak na bílém písku je hřiště na 
plážový volejbal. Na poněkud vyšší horizontále terénu je mini-
golf, za ním petanque a poté pod vysokými stromy stolní tenis. 
V této vyšší rovině je u vstupu do areálu pohledný sroubek 
pro uskladnění všeho potřebného náčiní a pomůcek, účelový 

stolek a „posez“ 
pro správce. V přá-
telském sousedství 
areál pokračuje již 
tradičními čtyřmi 
antukovými teni-
sovými dvorci s 
„občerstvovací zá-
kladnou“, vše je 
doplněno buňkou s 
WC i se sprchami a 
umyvadly. Na těch-
to dvorcích se tento 
den konal i teniso-
vý turnaj v singlu. 
Nesmíme zapome-
nout ani na dětské 
hřiště pro nejmenší, 
které se nachází v 
prostoru zahrady 
MŠ dole přes sil-
nici. Zde najdou 
povyražení děti ve 
věku od dvou do 
šesti let.“ 

   „Po zhruba 14 dnech se dá již trochu bilancovat 

– jaká je návštěvnost jednotlivých prvků a jaké 

jsou vaše postřehy?“

   „Dle intenzity vytížení jednotlivých sportovně-zájmových čin-
ností lze ilustrovat dění asi takto: Jedničkou je lanovka, dvojkou 
tvrz, trojkou trampolína, čtyřkou minikolotoč. Někde mezi tím 
je dětské hřiště pro nejmenší dole přes silnici – to bylo otevřeno 
teprve nedávno. V míčových hrách je jedničkou tréninkový plac 
na malou kopanou a basket, dvojkou plážový volejbal, trojkou 
nohejbal či volejbal na antuce. Minigolf je srovnatelný ve vy-
tíženosti s jedničkovou lanovkou, avšak v daný okamžik uspo-
kojí – respektive je v jeho funkčních možnostech uspokojit více 
zájemců. Pinčes s petanquem je asi na stejné příčce, s malým 
odstupem za již jmenovanými.
   Domnívám se, že do prostoru „pod javory“ by se nejen vešel 
ještě jeden stůl na stolní tenis, ale byl by i využíván. 
   Možnosti jsou tedy pro děti, odrostlejší mládež, rodiče, ale i 
pro seniory. Mohu říct – klobouk dolů, bylo to potřebné a je to 
dobré.“

   „Děkuji za povídání panu správcovi a souhlasím s jeho slovy, 
že věc se podařila a daný prostor nemohl být lépe využit. Jemu 
pak patří jistě dík nás všech za to, jak se o tento areál stará a 
přání, aby ho tato práce bavila i do budoucna. 

Lucie Grunclová
Autorka fotografi í: Lucie Grunclová

 Symbolické přestřižení pásky staros-
tou Rokytnice panem Petrem Hudous-
kem (vpravo) a ředitelem společnosti 
MADOS MT s.r.o. panem Ing. Ivo Muth-
samem (uprostřed). Vlevo správce hřiště 
pan Josef Adášek.

 Dětské hřiště pro nejmenší v prostoru zahrady Mateřské školy 
v Rokytnici v Orlických horách.

SPRÁVCE NOVÉHO SPORTOVNÍHO AREÁLU PRO 
VŠECHNY GENERACE V ROKYTNICI 

V ORLICKÝCH HORÁCH – PANA JOSEFA ADÁŠKA…

„Jak byste popsal slavnostní otevření a areál jako 

takový těm, kteří ho případně ještě nenavštívili?“



Občanské sdružení Za horami Orlické Záhoří
pořádá

v pátek 10. září 2010 od 16.00 hodin 

PAŠERÁCKOU STEZKU
* Sejdeme se v 16.00 hodin v klubovně na místním hraničním 
přechodu
* Autorské čtení a povídání s pohádkářem Josefem Lukáškem
* Úkoly pro pašeráky na stezce
* Odměny pro pašeráky v cíli
S sebou: dobrou náladu, vhodnou obuv a teplé oblečení
Kontakt: www.oszahorami.eu, tel.:737 012 205

SPONZOŘI: 

Obec Orlické Záhoří, 

Ekolife – družstvo Orlické Záhoří

 V noci na 19. září 1938 byla na celnici v Kunštátu čtyřčlenná stráž. 
Zatímco dva členové drželi hotovost uvnitř budovy, zbylí dva hlídali 
u přechodu. O půl druhé zpozorovali stíny směrem od řeky a krátce 
po té byl po nich vržen ruční granát. Hlídka též začala po patnácti 
útočnících střílet a po té co použila granátu, ti ustoupili zpět.
   V následujících dnech byla celnice napadena ještě dvakrát, zesí-
lené hlídce se však podařilo teroristy odrazit. Při tom byli zraněni 
dozorce Jaroslav Horký a pomocný dozorce František Bílek. Dne 
22. září byla přepadena a vypálena celnice v Bartošovicích, 25. září 
byl smrtelně postřelen dozorce Josef Navrátil. Připomeňte si s námi 
události pohnutého podzimu roku 1938.
   AKCI POŘÁDÁ: Obec Orlické Záhoří, UHK Armfort, Muzeum 
Pevnost Hanička za podpory Města Rokytnice v Orlických horách.
   UPOZORNĚNÍ PRO DIVÁKY: při ukázce je nutno chránit sluch 
bezpečným způsobem! Další informace na www.orlickezahori.eu.

Jak to vidím já

   Tak nám končí léto a já jsem 
se téměř dva měsíce kochal po-
hledem na konání vás, mých člo-
věčích přátel, a pozoroval, jak si 
užíváte svého zaslouženého volna 
a těšíte se ze sluníčka, které nám 
všem příroda nadělila. Pozoroval 
jsem dění jak na našem náměstí, 
tak v jeho okolí. Moc se mi líbilo 
lidské zápolení na kolech (má pa-
nička tvrdí, že to bylo mistrovství 
republiky) a vychutnal jsem si 
Anenskou pouť (byť byla škoda 
sobotního špatného počasí). Dále 
jsem zeširoka zíral na hřiště, které 
vyrostlo za bývalou sokolovnou. 
Toto je opravdu paráda a i má psí 
duše musí zatleskat tomu, co vy 
lidičky, když chcete, umíte vy-
produkovat. Dále jsem pozoro-
val, jak vy tvorové z čeledi zvané 
houbaři, nosíte své bohaté úlovky 
z lesa domů, jen mi nějak tak ne-
jde do té mé psí hlavinky, jak to 
obrovské kvantum této jistě chut-
né plodiny dovedete zkonzumo-
vat. Ale to jsem trošku ujel, neboť 
my, psí šelmy, nedovedeme chuť 
a vydatnost této krmě správně po-
soudit.
   Další věc, o které bych se chtěl 
dnes o něco podrobněji zmínit, je 
letní provoz na našem náměstí. 
Jistě je velice příznivé a pro celé 
město prospěšné, že nás rok od 
roku navštěvuje čím dál více ná-

vštěvníků. Vždyť i mé psí mysli 
je nad slunce jasné, že čím víc 
návštěvníků nás v sezoně na-
vštíví, tím lépe se bude jak vám 
lidem, tak i nám zvířátkům žít. Co 
se mi ale nelíbí, to je organizace 
dopravy v centru města, a sice 
na náměstí a přilehlých ulicích. 
První věc, při které mi běhá mráz 
po mém psím hřbetu, je povole-
ný průjezd veškerých vozidel na 
horní straně náměstí. Když ze 
svého okna vidím, co lidiček a 
hlavně těch malých - dětí se zde 
pohybuje, jsou zde dvě restaurač-
ní zahrádky, na dvou místech se 
prodává zmrzlina, k tomu ještě 
chodí pěší do zeleniny a trafi ky 
a mezi tím se ne malou rychlostí 
pohybují monstra, která vy, lidič-
ky nazýváte motorovými vozidly, 
tak má psí duše jaksi nebere, že se 
v těchto místech ještě nic nestalo. 
A to už vůbec nemluvím o kaska-
dérských kouscích motorkářů pří-
mo uprostřed náměstí. A přitom 
jsem zaslechl, že by vše vyřešily 
jakési cedule, kterým všichni ři-
diči rozumí a které jsou povinni 
respektovat. A když si uvědomím, 
že v patře nad vším bdí instituce, 
kterou vy nazýváte policií, tak 
nevidím důvod, proč by se lidem 
v těchto místech nemělo lépe dý-
chat. A já bych se nemusel bát, že 
o některého z vás přijdu z důvo-
du, že někdo něco nedomyslel, 
nebo zanedbal.
   A tak přeji školákům úspěšné 
vykročení do nového školního 
roku a všem ostatním hodně úspě-
chů a příště zase na shledanou.

 Váš Ben
 zm

    PĚČÍN – Jakési prokletí visí nad Pěčínem. Po krádeži Masa-
rykovy busty z památníků padlým nedávno zmizela i pamětní 
deska sochaři Leoši Kubíčkovi z jeho domu a v noci z úterý na 
středu z 10. na 11. srpna i bronzové desky se jmény padlých z 
místního památníku.
   Dohady, zda se jedná o profesionální lupiče, pracující pro 
někoho na zakázku, nebo o sběrače drahocenného kovu, budou 
jen dohady. Problémem se patrně stává, jak zabezpečit poslední 
„bronzový poklad“ ve vsi – památník malíři Janu Trampotovi. 
Protože drzost a nestoudnost lupičů je neuvěřitelná. A policii 
bych přál, aby stopy, byť nepatrné, je nakonec dovedly k dopa-
dení oněch zločinců, kterým ani úcta k padlým není svatá.     ba
   P.S. Bronzovou desku s portrétem Jana Trampoty pro jistotu 
zodpovědní lidé z Pěčína „uklidili“.

Bronzoví lupiči zasáhli potřetí



Okénko zdraví

JAK VOLAT ZÁCHRANNOU 
SLUŽBU „155“

Příčiny:

- zástava srdce, tj. pumpa ne-
rozvádí krev
- dušení, tj. krev se neokysliču-
je v plicích
1. Ihned voláme 155.
2. Křikem sháníme pomocníky.
3. Zastavujeme tepenné krvá-
cení (pokud je přítomno).
4. Uvolníme dýchací cesty – 
mírný záklon hlavy, vyčištění 
dutiny ústní i vyjmutí zubních 
náhrad.
5. Umělé dýchání – 2 vdechy 
do úst při současném ucpání 
nosu, hlava mírně v záklonu, 
musí se zvedat hrudník.
6. Masáž srdce – 100x za mi-
nutu uprostřed hrudní kosti, 
razantně promakávat 5-7 cm. 
Masáž má přednost, kombino-
vat alespoň se 2 vdechy/min.
7. Stabilizovaná poloha – při 
obnově dechové aktivity, i pří-
padně pokud pacient od počát-
ku byl v bezvědomí a dýchal 
– uložit do polohy na boku (za-
brání zapadnutí jazyka a vdech-
nutí zvratků).
8. Úrazy – pokud byl důvodem 
bezvědomí úraz (autonehoda, 
pád z výšky apod.) – 1) uvol-
nit dýchací cesty, 2) udržovat 
hlavu v dlouhé ose těla /fi xovat 
oblast krční páteře/ 3) provádět 
život zachraňujících výkonů 

/vyproštění, masáž, dýchání je 
však nutné provádět!/.
9. Vytrvat. Oživovací postupy 
je třeba provádět až do příjez-
du záchranné služby (tj. cca 10 
min. od zavolání).
10. Ukončit oživování je po-
kud pacient začne prokazatelně 
dýchat, probere se k vědomí, 
jinak až do příjezdu záchranné 
služby.

…A KDYBYSTE 
VŠE ZAPOMNĚLI…

Když uvidíte člověka v bezvě-
domí, bez pohybu, bez dechu:
- volat 155
- masáž srdce 100x/min.

Když uvidíte člověka v bezvě-
domí, který dýchá:
- volat 155
- polohovat na bok

Když jste svědky závažného 
úrazu s bezvědomím a zásta-
vou dechu:
- zastavit tepenné krvácení
- volat 155
- opatrné uvolnění dýchacích 
cest (mírný záklon hlavy + 
dýchání)
- pokud dýchá, chránit proti 
chladu přikrytím, nehýbat.
(Pramen: www.zzskhk.cz)

   Voláme vždy, pokud jsme 
svědky náhlého a neočeká-
vaného zhoršení zdravotního 
stavu, závažného úrazu nebo 
jiného poškození zdraví.
   Voláme, i pokud si nejsme 
zcela jisti – operátor záchranné 
služby, kvalifi kovaný zdravot-
ník, Vám pomůže situaci po-
soudit a najít optimální řešení.
   Číslo 155 končí na operač-
ních střediscích krajských zá-
chranných služeb.
Proto je nutné sdělit:
- základní příznaky: U neúrazo-
vých stavů: např. „dusí se“, „je 
v bezvědomí“, „má bolesti hru-
di“ apod. U úrazových stavů: 
charakter úrazu, event. počet 
zraněných apod.
- pokud toto nejste schopni sdě-
lit, připravte se odpovídat na 
jasné, cílené dotazy operátorů
- být připraven přijmout poradu 
po telefonu pro poskytnutí prv-
ní pomoci na místě do příjezdu 
posádky ZZS za pokračujících 

telefonických instrukcí a říze-
ní první pomoc na místě, je již 
posádka ZZS na cestě k paci-
entovi
- ostatní krátce, orientačně: ad-
resu, jak najít místo, popis, jak 
se stav pacienta vyvíjí, ponech-
te zapnutý telefon, ze kterého 
jste volali 155
- tel.číslo 112 volejte pouze v 
případě závažných autonehod, 
hromadných neštěstí a mi-
mořádných událostí s velkým 
počtem postižených osob. Čís-
lo 112 je určeno i pro tísňová 
volání cizinců, kteří nejsou 
schopni komunikovat v českém 
jazyce.

10 KROKŮ PRO ŽIVOT
   Stav, kdy dojde k zástavě 
krevního oběhu a dýchání s 
rychle nastupujícím bezvědo-
mím se nazývá „klinická smrt“. 
Jde o stav vratný v případě, že 
okamžitě zahájíme oživovací 
postupy.

TRAVESTI SHOW – KOČKY
Pekelná kuchyně aneb 

Ďábelsky vypečená jízda

- pořádá Restaurace Klub Rokytnice

   v pátek 17.9.2010 od 20 hodin

- stolová úprava s občerstvením
- předprodej vstupenek v trafi ce Kuncovi

placená inzerce

Sdružení nezávislých kandidátů
„Na horách doma“

se bude ve dnech 15. a 16. října 2010 
opět ucházet o Vaše hlasy pro volbu do 

Zastupitelstva města 
Rokytnice v Orlických horách
   Jsme občané města, kteří jsou léta úzce spjatí se životem v na-
šich krásných Orlických horách. Víme, že život na horách je o 
něco složitější a mnohdy méně pohodlnější než ve zbytku čes-
ké kotliny. Naším zájmem je udržitelný rozvoj města Rokytnice 
v O.h. a zajištění co nejlepší kvality života v našich horách pro 
všechny generace našich spoluobčanů.
   Informace o kandidátech naší volební skupiny a náš volební 
program najdete na stránkách http://nahorachdoma.blog.cz/.

Děkujeme za Vaši podporu, které si velmi vážíme!
                        

 Petr Hudousek, lídr volebního sdružení  

Víme, co je třeba pro kvalitní život druhých!                                

Rehabilitace - fyzioterapie
Rokytnice v Orlických horách

oznamuje novou pracovní dobu:
Pondělí  7.00 – 17.00 hodin
Úterý    7.00 – 14.00 hodin
Středa   7.00 – 17.00 hodin
Čtvrtek   7.00 – 14.00 hodin
Pátek   7.00 – 12.30 hodin

Tel.: 494 377 724, 733 323 807



placená inzerce

Trafika Dana VeseláTrafika Dana Veselá
náměstí Rokytnice v O.h.

 dobíjení telefonů přes terminál 
 kurzové sázení
 sazka, sportka ON-LINE 
 denní tisk   upomínkové předměty 
 drogerie

OTEVÍRACÍ DOBA:OTEVÍRACÍ DOBA:
pondělí - pátek  6 - 17 hod.
sobota  7 - 12 hod.
neděle  8 - 12 hod.

Všechny zveme
 k nákupu!

ŽALUZIE KRČMÁŘ
 Žaluzie všech druhů, typů a provedení
 Termotěsnění do oken a dveří
 Termoizolační dvojskla
 Sítě proti hmyzu do oken a dveří
 Termorolety plastové i hliníkové
 Garážová vrata, markýzy a rimini
 Bezpečnostní dveře zámky štíty a závory

www.zaluziecz.cz
e-mail: clona@tyhan.cz

Firma:  465 612 077

Mobil:  602 412 012

Privat:  465 612 602

564 01 ŽAMBERK
SNP 1348

Ubytování v Rokytnici 
v Orlických horách 

pro turisty a rodiny s dětmi 
možnost i dlouhodobého ubytování
telefon: 494 595 326, 736 752 200
e-mail: info-service@rokytnice.cz

Pečovatelská služba 

Města Rokytnice 
v Orlických horách

NABÍZÍ SVÉ SLUŽBY

při zajištění stravy a chodu domácnosti
při osobní hygieně
při zvládání běžných úkonů o svoji osobu
při zprostředkování kontaktu se společenským prostředím
při uplatňování práv, při obstarávání osobních záležitostí

PROVOZNÍ DOBA – pracovní dny
Pondělí – pátek   6.30 – 15.00 hodin

e-mail: pecovatelska.sluzba@mu.rokytnice.cz, 
dasa.lavrencikova@mu.rokytnice.cz

tel.: 491 616 996
TRAFIKA TRAFIKA 

PETR KUNCPETR KUNC

ROKYTNICEROKYTNICE

NABÍZÍME:

 ŠKOLNÍ 

POTŘEBY

sešity, obaly, 

penály, psací potře-

by, pastelky, barvy, 

štětce atd. 

 DÁLE 

NABÍZÍME

grilovací tácky, uhlí, 

brikety, alobal, stá-

čený rum, vodka, 

slivovice



placená inzerce

Prodáme dr. byt 
4+1, 71 m2,
v lyžařském středisku 
Rokytnice v Orlických 
horách. Využití ví-
kendového, prázdni-
nového nebo stálého 
bydlení se sportovním 
zaměřením. O opravu 
domu se velmi dobře 
stará družstvo, dobří 
sousedé, zajištěné 
fi nancování.
Cena: 560.000 Kč, Tel.: 775 991 225

PŘIJMEME BRIGÁDNICE
pro chalupu v Říčkách v Orl.h.

V období 15.12.2010 – 15.3.2011

PRÁCE: 

ÚKLID A POMOC 

V KUCHYNI

UBYTOVÁNÍ 

A STRAVA

ZAJIŠTĚNA

Kontakt: 777 273 372 – p. Vebr

objednavky@chata-karosa.cz

Restaurace Klub 
Rokytnice v Orlických horách

peče čerstvé pizzy i s rozvozem 

na tel.č. 603 853 330.

Městské informační a kulturní středisko 
Města Rokytnice v Orlických horách 

a Redakce Horského kurýra

OTEVÍRACÍ DOBA PRO VEŘEJNOST
OD 1.9.2010 DO 20.12.2010

PONDĚLÍ 7.30 – 11.30, 12.00 – 16.00 HODIN
ÚTERÝ  7.30 – 11.30, 12.00 – 14.00 HODIN
STŘEDA  7.30 – 11.30, 12.00 – 16.00 HODIN
ČTVRTEK 7.30 – 11.30, 12.00 – 14.00 HODIN
PÁTEK 7.30 – 11.30, 12.00 – 16.00 HODIN 
SOBOTA, NEDĚLE ZAVŘENO

Telefon: 494 595 326,736 752 200
e-mail: info-service@rokytnice.cz nebo hoku@rokytnice.cz  

www.info.rokytnice.cz

DOUČOVÁNÍ 
ANGLICKÉHO 

JAZYKA
V ROKYTNICI 
V ORLICKÝCH 

HORÁCH

TEL.: 
774 908 328

OD ŘÍJNA 2010



Velké letní rajtování  v Rokytnici

   Vážení čtenáři, ti pozorní z vás jistě dobře sledovali v prvním polo-
letí na stránkách našeho měsíčníku seriál k šedesáti letům hry zvané 
fotbal v našem městě. Zde jste měli možnost v časové retrospektivě 
prostudovat vývoj tohoto sportu tak, jak šly roky jeho vývoje.
   K takovémuto výročí patří i patřičné oslavy a proto vězte, že v 
se nejbližší době chystá několik akcí, které je zde vhodné připome-
nout. V první řadě je dobré se zmínit o skutečnosti, že celá dosavadní 
historie kopané u nás je zachycena na DVD, a to velice podrobně a 
obsažně a bude k dostání u všech dostupných rokytnických prodejců.

   Vyvrcholením oslav bude pak sportovně-společenský den, který 
v sobotu 11. září 2010 zahájí v 10.00 turnaj přípravek, od 13.00 pak 
nastoupí stará garda 1.FC Rokytnice v O.h. proti staré gardě FC Hra-
dec Králové. Po tomto utkání se uskuteční autogramiáda bývalých 
hradeckých plejerů a poté nastoupí ke svému mistrovskému zápasu 
současný celek 1.FC Rokytnice v O.h. proti hostům ze Solnice. Vše 
bude orámováno bohatým doprovodným programem včetně setkání 
bývalých hráčů a funkcionářů rokytnického klubu. Na tyto oslavy 
vás srdečně zvou pořadatelé.                                                              zm
 P.S. Zpravodajství z 37. ročníku Mistrovství Rokytnic 2010 se 
dočtete na stránkách e-kurýru (www.e-kuryr.blog.cz).                                                    

Šedesát let rokytnické kopané

   Byl třetí červenec a v Ro-
kytnici se opět rajtovalo více 
než obvykle. Tedy na koních. 
Náš další jezdecký den si ten-
tokrát vybral jeden z horkých a 
suchých dní tohoto léta. Díky 
ochotnému a včasnému zásahu 
rokytnických hasičů nám však 
bylo krásně zavlaženo na naší 
velmi suché a prašné jízdárně 
a diváci tedy mohli vidět, co se 
kolem děje bez kouřové clony, 
která nás provázela celý před-
cházející týden. A viděli toho 
celkem hodně. Program začal o 
půl jedenácté dopoledne a kon-
čil v šest večer. To už se však 
zase zapaloval táborák a hlavně 
zazněly první tóny country me-
lodií v podání Ládi Hemrlíka a 
jeho přátel.
   Hlavním bodem programu byl 
již podruhé Rokytnický koňoboj 
- závody pro mladé jezdce, kteří 
se utkali ve čtyřech disciplínách. 

Pole startujících zpestřili i jezdci 
z Polska. Koňoboj prostřídávaly 
ukázky z různých jezdeckých 
oborů, křtiny letošního hřebeč-
ka Dantese, ukázky tance, různé 
soutěže pro děti a diváky. Děti 
se mohly povozit i na koních a 
na voze taženém krásným čer-
ným hřebcem pana Hubeného a 
rodiče si hojně užívali točeného 
piva a dalších dobrot v již tra-
dičním bohatém bufetu.
   V celkovém pořadí se v Rokyt-
nickém koňoboji nejlépe umístila 
a nejlepším jezdcem stala Pavlína 
Holendová z Rybné nad Zd. před 
domácími jezdkyněmi Anežkou 
Kubíčkovou a Denisou Fricovou.
Děkujeme sponzorům:
Pila Z. Doležal, EXVER Staré 
Ždánice, Domino F Pardubi-
ce, ALIMA Písečná, I. Mareš 
Obchodní činnost Ústí n.O., A. 
Nováková Květiny a dekorace, 
TERCIE Doudleby nad Orl., 

GEMI Šumperk, Pekařství Ka-
lousovi, Daniel Januš, Kateřina 
Loudová.
...dále spolupořadatelům:
J. Tomanová a V. Kašková, 
P. Tér , R. a D. Stoklasovi, L. 
Ksandrová, M. Hrádková, pí. 

Bečková, Ing. O. Pešek, L. Ze-
manová, T. Hubený a speciálně 
děkujeme rokytnickým hasičům 
a celé kapele okolo Ládi Hemr-
líka!!

Za SK Wiyrhanea 
Vlaďka Jiroutová

 Foto: Petr Švach

 Eva Tuhárská na Patriotovi v Lanškrouně v jejich oblíbené 
disciplíně Trail open.

 Vlaďka Jiroutová a Berenika se v Deštném staly nejlepší 
dvojicí Orlických westernových dnů.

Jezdkyně SK Wiyrhanea se dále během prázdnin zúčastnily 
několika dalších akcí, z nichž přinášíme alespoň fotografi e 

z úspěšných westernových závodů v Lanškrouně a v Deštném.

Termín  letošní Hubertovy jízdy v Rokytnici v O.h. je 16. října.
 V 10.30 dopoledne zahájíme opět soutěžemi pro děti a pak se 

vydáme na zcela novou trasu. Takže již nyní Vás srdečně zveme!
                                                                                SK Wiyrhanea



MĚSTO
ROKYTNICE 
V ORLICKÝCH HORÁCH
517 61

HORSKÝ KURÝR - Regionální měsíčník pro Rokytnici a okolí. 
Vydává Městský úřad Rokytnice v Orlických horách. Šéfredaktor: Zuzana 
Soběslavová DiS, redakční rada: Alena Mohrová, Zdeněk Matějíček, Mgr. Jan 
Morávek, Lucie Grunclová DiS.
Adresa redakce: Horský kurýr, náměstí T.G.M. 4, 517 61 Rokytnice v O.h. 
Tel. + fax: 494 595 326, 736 752 200. E-mail: hoku@rokytnice.cz
Registrace MK ČR E 11929. Vychází jako měsíčník. Uzávěrka pro 
dopisovatele do 20. každého měsíce. Za obsah článků plně zodpovídají 
jejich autoři. Příspěvky čtenářů a dopisovatelů nemusí vyjadřovat stanovisko 
redakce. Redakční rada neodpovídá za stylizaci příspěvků a tiskové chyby. 
Náklad 500 výtisků. Sazba a tisk UNIPRINT s.r.o. Rychnov n.Kn. 
Toto číslo vyšlo v září 2010. Cena: 10,- Kč

PLACENO PŘEVODEM

ODBĚRATEL:
 

NOVINOVÁ ZÁSILKA

Přehled domácích mistrovských utkání 
AFK UNION Rokytnice v O.h.

Podzim 2010

Muži – IV. Třída okres Ústí n.Orl.:
Ne 5.9.2010 16:00 Luková
Ne 19.9.2010 16:00 FK Jehnědí 1980
Ne 3.10.2010 16:00 Libchavy

Juniorky- III. Česká liga žen skupina C:
Ne 5.9.2010 12:00 FC Vrchlabí
Ne 26.9.2010 12:00 TJ Sokol Chotěvice
Ne 17.10.2010 12:00 DFC Dvůr Králové n.Lab.
Ne 31.10.2010 12:00 FK Jehnědí 1980
Ne 14.11.2010 12:00 TJ Sokol Staré Čívice

Žákyně – Okresní přebor mladší žáci okres Rychnov n. Kn.:
Po 13.9.2010 17:00 Přepychy
Po 27.9.2010 17:00 TJ Velešov Doudleby n.Orl.
Po 11.10.2010 16:30 FC Kostelec n.Orl.

   Vstupné na domácí utkání mužů a juniorek je 20 Kč, zlevněné 
10 Kč. Permanentka stojí 300 Kč, zlevněná 200 Kč a platí pro 
všechna domácí utkání sezóny 2010/ 2011, tj. do 30.6.2011. 
Výtěžek ze vstupného bude použit na potřeby mládeže. Tímto 
všechny fanoušky a fanynky zveme na naše utkání a děkujeme 
za jejich podporu.
   Závěrem na adresu těch fanoušků, kteří nechtějí přispívat: 
„Náš klub neprovozuje žádnou výdělečnou činnost a je plně 
závislý na dotacích z města Rokytnice v O.h., které jsou rok 
co rok v průměru o 70 až 80 tisíc nižší než u druhého fotba-
lového klubu v tomto městě. Navíc z těchto dotací, které jsou 
opravdu nízké, platíme pronájem hracích ploch a dopravu na 

utkání, která též není zanedbatelná, jelikož juniorky hrají celo-
republikovou soutěž. Přičemž v této sezóně je poměr mládež-
nických celků u obou místních klubů téměř srovnatelný. Navíc 
reprezentují naše děvčata nejen náš klub, ale i naše město na 
turnajích pořádaných UEFA v zahraničí, viz. v nedávné době v 
Anglii a v Dánsku, kde dosahují stabilně dobrých výsledků.“  
Děkuji za pochopení.

Za výbor AFK Union Lukáš Dostál

Desátý ročník

   Jubilejní 10. ročník fotbalového turnaje v Říčkách v Orlických 
horách se uskutečnil 31. července 2010. Fotografi e zachycuje ví-
tězné družstvo chlapců z Říček při přípravě před zápasem. Zleva 
stojí: Tomáš Verner, Jaroslav Kuchta, Radek Presbruchý, Michal 
Bárnet, Tomáš Miljevič, Tomáš Vejdělek, Bohuslav Serbousek, 
Dominik Miljevič. Sedí: Jiří Kubík ml. 

Foto: Jiří Soběslav

fotbalového turnaje v Říčkách



Pohled do historie

 Dnes přinášíme čtenářům opět velmi zajímavý dobový pohled na Rokytnici od jihovýchodu. Sní-
mek byl pořízen z prostoru dnešního lesoparku v době, kdy tento prostor ještě nebyl zalesněn.   
Zajímavou stavbou je jakési hospodářské stavení stojící při cestě od židovského hřbitova směrem 
ke staré vodárně (pravá část snímku v popředí). Při podrobném prozkoumání jednotlivých detailů 
lze konstatovat, že se jedná o jednu z nejstarších dochovaných fotografi í města. Např. v místě 
dnešních domů čp. 9 a 10 na severní straně náměstí jsou ještě dochovány oba původní dřevěné 
domky, tzv. lomenice. Dům čp.8 je opatřen štítovou stěnou. Doposud nestojí dům čp. 97 (staré 
zdravotní středisko). V ulici J.V. Sládka je dobře patrná také budova židovské synagogy. Snímek 
lze datovat okolo r. 1890.                                                                                            Petr Hudousek

Stezka 
do Záhor

   Přístupová stezka od Šimko-
va statku v Rokytnici k mostku 
přes říčku Hvězdnou do Záhor 
je opět průchozí. Stalo se tak 
vlastním přičiněním rokytnic-
kého starosty pana Hudouska, 
který pomocí křovinořezu a pily 
proměnil místo zpět do jeho 
zašlé slávy. Můžete staronovou 
stezku příležitostně vyzkoušet.

ZS

OTEVÍRACÍ DOBA 
PRO VEŘEJNOST

OD 1.7.2010 
DO 31.8.2010

PONDĚLÍ AŽ PÁTEK 
7.30 - 16.00 HODIN

           
SOBOTA 

9.00 - 12.00 HODIN
          

NEDĚLE      
ZAVŘENO

      
Provozovatel: 

Město Rokytnice v O.h. IČO 
275301,  DIČ CZ00275301

Telefon: 494 595 326,
736 752 200

e-mail: info-service@rokytnice.
cz nebo hoku@rokytnice.cz  

www.info.rokytnice.cz

   Poslední dobou slýchám ze 
všech stran stížnosti na počasí. 
Jak je to počasí hrozné, buď 
je zima nebo teplo. Zimy jsou 
moc dlouhé a kruté, a že tako-
vé škody způsobené počasím 
nikdy nebyly. Vzpomněla jsem 
si na knížku Obec Pěčín v Orlic-
kých horách od Jana Krčmáře, 
vydanou v roce 1936. Autor v ní 
kromě jiného popisuje, jaké je 
podnebí v Pěčíně. Pro čtenáře 
Horského kurýra jsem vybrala 
úryvek z této knihy, který doka-
zuje, že i dříve se obyvatelé hor 
potýkali s povodněmi, vichřice-
mi a dalšími přírodními živly:
„Podnebí v Pěčíně je celkem 
drsné, horské. Zimy bývají tuhé, 
často 30 i více stupňů C dosa-
hující, jaro je deštivé a studené, 
podzimek sychravý, léto celkem 
krátké.
   Několikráte za rok, zvláště 
v zimě, dostavuje se divoký vítr 

„polák“ (vane od SV, z Polska), 
který způsobí zhusta mnoho 
škod stromoví, příbytkům i zvě-
ři. Tak r. 1909 natropil v našich 
lesích škody nejméně za 20.000 
K, otrhal střechy, zničil čet-
ná hnízda v lesích, zahradách 
i na poli.
   Silnější deště odnášejí lehčí 
prst do potoků i do řek, ponechá-
vajíce na prudších svazích jen 
štěrk a kamení. To děje se zvláš-
tě z jara, kdy nastane prudké tání 
sněhu a voda nemůže vsáknouti 
do země. Žene se ve velikých 
spoustách, vniká do stavení, za-
plavuje údolí a vše ničí. Veliká 
povodeň postihla obec např. r. 
1713, kdy odplaven byl i mlýn 
na Zdobnici.
   V novější době postihla obec 
r. 1902 povodeň a krupobití, 
r. 1903 průtrž mračen, r. 1907 
průtrž mračen v Orlických ho-
rách byla příčinou nebývalého 

stoupnutí vody ve Zdobnici. 
Proto tomu opět r. 1904 a 1908 
panovalo takové sucho, že po-
toky vyschly, ryby a raci na-
dobro vyhynuli. R. 1929 řádily 
zde opravdu »sibiřské«, téměř 
40˚ mrazy, které zničily na sta 
ovocných stromů, zvláště třešní 
a švestek.
   Pravé jaro začíná teprve v dru-
hé polovině května a leckdy se 
stává, že květy ovocných stro-
mů jsou pozdními mrazy z větší 
části zničeny. Jarní obdělávání 
půdy se tím často velice prodlu-
žuje. Podzimní mrazy přicházejí 
někdy již koncem září a stává se, 
že brambory a ovsy se zachume-
lí dříve, než mohou být sklizeny. 
Ovocnému stromoví následkem 
nepříznivé přírody se u nás val-
ně nedaří.“

Z knihy Obec Pěčín 
v Orlických horách  

ZS

   Jak je to s tím počasím?
Městské informační 
a kulturní středisko 

Města Rokytnice 
v Orlických horách 

a Redakce Horského 
kurýra



pomenout na Horské myši, které zaměstnávají děti, ale i jejich rodiče 
a proslavují a prezentují Rokytnici. S hrůzou zjišťuji, že bych zapo-
mněl na „Julinčák“. Tudy prošlo dnes už několik generací dětí. To je 
velký fenomén. Anebo Hanička. Patří městu, jsou tam zaměstnanci, ale 
od počátku je tam spousta často i bezejmenných nadšenců, kteří za ta 
léta odpracovali nezištně spousty a spousty hodin. Pro své potěšení, 
ale i pro nás ostatní. Bez nich by nebyla samozřejmě tam, kde je dnes. 
   Proč to všechno píšu? Za prvé proto, abych složil hold všem, kte-
ří dělají jakékoliv kulturní a společenské aktivity a těm, kterým se to 
daří dlouhodobě, tak těm zvlášť. O totéž bychom se rádi totiž pokusili 
i my. Jestliže jsem na někoho zapomněl, tak se moc omlouvám. Nebyl 
to úmysl. Tedy za rok další Orlický sekáč a pak další a další ročníky. 
Kdyby se to podařilo, tak by mě to moc potěšilo. Tradice, originalita, 
zdravý patriotismus, to jsou kromě jiného základy národa, státu i jed-
notlivých sídel.
   Něco informací k letošním výsledkům. První místo zůstalo v okrese, 
když zvítězil Jaroslav Šabata z Hraštice, další dvě místa patřila Oušťá-
kům. Druhý skončil Josef Chaloupka z Kameničné, původem Javorni-
čák, na třetí příčce se umístil Ing. Jan Štěpánek z Líšnice. Čtvrté místo, 
tedy bramborová medaile zůstala na domácí půdě. To obsadil Mirek 
Nováček z Nebeské Rybné. Ostudu jsme ale neudělali ani my další 
domácí. Tedy moje maličkost, starosta Petr Hudousek, Luboš Bečička, 
Jiří Pácha, Ladislav Hemrlík a chalupář Ivan Michalička z Hradce Krá-
lové. Kategorii žen bezpečně ovládly domácí borkyně (sekačky), jak 
jsme je pojmenovali. Zvítězila Marcela Kautová, druhá se umístila Zla-
tuše Nováčková st. a třetí skončila Lenka Jaklová, všechny z Nebeské 
Rybné. Trochu jsme ošidili děti. Doprovodné akce jsme z časových 

důvodů nemohli uskutečnit. Pro dospělé a starší děti vůbec, menší děti 
si mohly vyzkoušet šikovnost třeba při přecházení klády. Myslím ale, 
že se děti zabavily jízdou na koňském potahu a přistavenými traktory, 
do kterých si mohly i nastoupit a samy pomyslně byť na místě, ale bez 
nastartovaného motoru řídit. Nakonec snad byly spokojené. Spousta 
lidí využila možnost vyzkoušet si golfové odpaliště a navštívit v rámci 
„otevřených dveří“ náš nový penzion. Všichni si ho mohli prohlédnout 
a občerstvit se. Mimochodem o prázdninách bude otevřeno denně 
a bude fungovat i občerstvení. 
   Tedy závěrem mohu potvrdit to, co bylo napsáno úvodem. Nebeská 
Rybná žije! Přijďte se podívat pěšky, přijeďte na kole a přesvědčte se. 
Máme také půjčovnu kol. Přístupná je i cesta k Plačtivé skále z Pope-
lova. 4. července jsme malým golfovým turnajem slavnostně otevřeli 
golfovou akademii. Nebude fungovat jen odpaliště, ale od tohoto data 
i šest greenů. To znamená celé hřiště.     

Za pořadatele Josef Jehlička
Autor fotografi í: Petr Lavrenčík

   V souvislosti s Orlickým sekáčem jsem už napsal několik člán-
ků. Ať před vlastním konáním soutěže nebo bezprostředně po té. 
Budu se snažit neopakovat se, pro případ, že čtete Orlický týde-
ník nebo Rychnovský deník. Rád bych se podíval na věc z jiného 
úhlu pohledu. Z pohledu místních poměrů.

   Akce se myslím velice vydařila. Přispělo k tomu určitě pěkné po-
časí, ale i samotní aktéři a návštěvníci, kterých bylo odhadem kolem 
dvou set. Byla to naše první velká akce. Jsme si vědomi i drobných 
nedostatků a třeba i chybiček, které nebudu vyjmenovávat. Budeme 
se je, samozřejmě, snažit příště, pokud nějaké bude, odstranit. Smys-
lem pořádání této akce bylo, přiblížit lidem činnost, která už není moc 
k vidění a celkově vytvořit takovou atmosféru, abychom se trochu 
vrátili na chvíli do historie. A u toho se pobavit. Snad se to povedlo. 
Někteří jsme přišli více, jiní méně dobově oblečeni, hrála se také lido-
vá muzika, byly tam dva koňské potahy. Nádherní koně s vycíděnými 
cajky očarovali myslím malé i velké a pomáhali vytvářet správnou 
atmosféru. Snad jsme se tak zařadili k těm, kteří se snaží něco dělat. 
Samozřejmě jak pro svoje potěšení, tak pro potěšení dalších lidí.
   Myslím, že pěknou odezvu mělo pořádání Rokytnického maso-
pustu, návštěvnost měl motoskijöring, akce pro veřejnost léta pořádá 
i Wiyrhanea. Tato Země žen, je tady už tak dlouho a má takový záběr 
a výsledky, že je potřeba před nimi smeknout. A vychovala už spoustu 
mladých. Pro veřejnost již léta dělají myslivecký den i myslivci. Ne-
smím zapomenout ani na Outdoor sport team a jejich Rokytnického 
bloudila, který se už vžil. To jsou vedle takových samozřejmých ce-
lonárodních aktivit, jako je například fotbal a tenis a vedle samotného 
města a jeho složek, aktivity občanských sdružení anebo jen skupinek 
lidí, které jsou myslím velice prospěšné, ne-li důležité. Nesmím za-

   Nebeská Rybná              ! žije



   V sobotu 12.6. v Kačerově 
zaparkovalo u hromady hnoje 
několik automobilů. Kdo by si 
pomyslel, že odtud povede ces-
ta za voňavými květy Orlických 
hor…
   Konal se zde Botanický výlet 
pořádaný Správou CHKO Orlické 
hory. K poutavosti místních rost-
linných zajímavostí od začátku 
přispívalo také nadšení a perfekt-
ní znalosti průvodkyně, Mgr. Alž-
běty Čejkové, botaničky správy 
CHKO Orlické hory. Bylo na ní 
vidět, že jí kytičky opravdu baví 
a je člověkem na svém místě.
   Hned po několika metrech 
chůze jsme u kaple Panny Ma-
rie vkročili na rozkvetlou louku 
s četnými vzácnými druhy fl ory 
včetně orchidejí. Člověk by se 
málem bál šlapat tak krásným 
porostem nebýt ujištění naší prů-
vodkyně, že vlastně provádíme 
management ochrany přírody, 
i přiměřený sešlap má totiž pro 
druhovou pestrost zdejších luk 
svůj význam. To ale neznamená, 
že musí každý den po louce cho-
dit davy turistů.
   Po chvíli jsme prošli lesem na ra-

šeliniště Kačerov. Tady už všichni 
ze zhruba dvou desítek účastní-
ků ocenili předchozí doporučení 
vzít si obuv do mokra. Po bližším 
seznámení s rostlinným obyvatel-
stvem tohoto specifi ckého biotopu 
jsme pokračovali až na Šajtavu. 
Naše kroky pak po malém osvě-
žení v místní hospůdce směřovaly 
pohodlnou lesní cestou k dalšímu 
rašeliništi, poněkud odlišnému 
od předchozího. Po chvíli hledání 
jsme tu našli i jednu zástupkyni 
„masožravých“ rosnatek. Od své 
kolegyně Adély ze známého fi lmu 
se však liší o několik řádů menší 
velikostí. Zastavili jsme se také 
u pramenů Kněžné, jejíž voda 
v horkém letním dni osvěžila da-
leko víc než celá předchozí občer-
stvovací zastávka.
   Cesta zpátky nám stejně jako 
celý výlet díky zajímavému vý-
kladu příjemně uběhla a na závěr 
jsme byli ještě pozváni na další 
výlet. Ten by měla správa CHKO 
Orlické hory pořádat v červenci. 
Pokud vás zajímá, co kolem vás 
v tu dobu bude růst a kvést, určitě 
se na něj vydejte!

 Mgr. Lukáš Lyer

 Fotografi i z procházky za květy Orlických hor pořídil 
Mgr. Lukáš Lyer

 Vystoupení dětí z mateřské a základní školy v Orlickém Záhoří. 
Foto: Jana Matyášová

Uskutečněné akce 

   O víkendu 26. - 27. června 2010 se v obci Orlické Záhoří konaly 
Pouťové oslavy. Akce byla zahájena mší sv. v kapli Navštívení Panny 
Marie na Černé Vodě, kterou sloužil Mons. Josef Suchár, kde poté 
pod patronátem LČR s.p. - Lesní správy Rychnov nad Kněžnou zazněl 
koncert duetů lesních rohů v podání Ladislava a Petry Tyrnerových ze 
ZUŠ Petra Ebena Žamberk.

Odpoledne program pokračoval i pro děti dětským dnem a představe-
ním „Divadélka Úsměv“. V podvečer zábavu doplnila country kapela 
Wejvrat a ohňová show v podání TUB Bystrzyca Klodzka.
   V neděli účastníky oslav přivítal na poutní mši svaté Mons. Mgr. Jo-
sef Socha, papežský prelát z Královéhradecké diecéze spolu s otcem 
Rajmundem z polského Zielence hned ve třech jazycích (CZ, PL, D). 
Při mši sv. zazněly písně sboru Orlickohorských, na varhany zazněly 
skladby v podání Petra Strakoše a na housle v podání Veroniky Střál-
kové.
   Z osobností veřejného života jsme uvítali účast pana Helmuta Do-
hnálka, náměstka Krajského úřadu Královéhradeckého kraje a ze za-

hraničních hostů zástupce Gminy Bystrzyca Klodzka pana Lucjana 
Morajdu.
   Po poutní mši sv. byla v kostele otevřena celoroční výstava Masa-
rykova chata na pohlednicích ze sbírky Jiřího Klennera a ještě něco 
navíc…, která bude otevřena do konce května 2011.

 V kapli Navštívení Panny Marie v Černé Vodě se usklutečnila 
mše svatá a koncert duetů lesních rohů. Foto: Jana Matyášová

Výlet za květy Orlických hor

v Orlickém Záhoří

   Program dále doplňoval řemeslný jarmark, prohlídka místní Základ-
ní a Mateřské školy. 
   Odpoledne zpestřilo vystoupení mažoretek Karamelek ze Žamberka 
pod vedením Mgr. Ludmily Krčálové, přivítání hostů starostou obce 
Vojtěchem Špinlerem, vystoupení místní Základní a Mateřské školy 
pod vedením ředitelky Mgr. Dany Honsové a Jany Vaňkové, koncert 
Podorlického lázeňského orchestru Vamberk a nakonec přišel i kou-
zelník Mr. Carlo. 
   Jménem obce Orlické Záhoří děkujeme všem účinkujícím a pořada-
telům z řad dobrovolníků, kteří se aktivně podíleli. 

Za TIC Orlické Záhoří: J.Matyášová



Dobrovolní 
   Členové sboru dobrovolných 
hasičů v Pěčíně uspořádali v so-
botu 12. června za krásného let-
ního počasí Okrskovou soutěž 
hasičských družstev v Pěčíně. 
Kromě hasičských sborů 13. 
okrsku (Pěčín, Bartošovice, Or-
lické Záhoří, Rokytnice) přijali 
pozvání také dobrovolní hasiči 
z polského Wilkanówa. Na lou-
ce „pod lípou“ bylo připraveno 
veškeré zázemí – bohaté ob-
čerstvení, posezení pod stanem 
i venku, přívěs s ozvučením, 
moderátorka a trať pro soutěž 
v požárním útoku. Krátce po 13. 
hodině byl slavnostní nástup 
hasičských družstev a přivítá-
ní starostou pěčínského sboru 
Pavlem Píčem. S pravidly sou-
těže seznámil všechny soutěžící 
pan Zdeněk Volf z Bartošovic, 
který byl hlavním rozhodčím. 
Po rozlosování pořadí se moh-

lo začít soutěžit. Zápolení bylo 
opravdu napínavé. Hned první 
startující družstvo pěčínských 
hasičů nasadilo vysokou laťku. 
Dobře si vedlo i ženské druž-

stvo z Rokytnice. Ženy bohužel 
neměly ve své kategorii soupe-
ře, ale jejich výkon byl srovna-
telný s některými z mužských 
družstev.

   Zde je výsledné pořadí sou-
těžních družstev: 1. Rokytnice 
II, 2. Pěčín B, 3. Bartošovice, 4. 

Orlické Záhoří I, 5. Pěčín A, 6. 
Orlické Záhoří II, 7. Rokytnice 
I, 8. Wilkanów.  Text a foto ZS

 Díky rychlému startu a dobrému počínání na základně získalo družstvo Pěčín B druhé místo.

  Družstvo Pěčín A na startu.

  Slavnostní vyhlášení výsledků a předávání pohárů.

   V Městském informačním a kulturním středisku v Rokyt-
nici v Orlických horách si můžete zakoupit 

Patří do skupiny přírodních 
medovin. Při její výrobě nebyly použity žádné 
umělé látky – je bez barviv, aromat, kyselin, 

uměle vyrobeného lihu. 

ROKYTNICKOU MEDOVINU
 s lipovým květem.

          hasiči měřili své síly          hasiči měřili své síly

                          na výstavu fotografi í Vladimíra Hulmana
CESTA DO 

NEZNÁMA EXPEDICE BOLÍVIE 2008
Výstava potrvá od 2.7.2010 do 30.7.2010

TĚŠÍME SE NA VÁS Dotazy na tel.: 604 277 417
e-mail: sdruzenisplav@seznam.cz

SDRUŽENÍ SPLAV ROKYTNICE VÁS 
SRDEČNĚ ZVE



ať jede. Samozřejmě že jsem nejel. Ale nebyl jsem jediný. 
Alespoň jsem se pěkně prospal místo zkaženého rána. Poté, 
co se z lesa vrátili pracanti, dostali jsme nový „požár“ a s ním 
i nový úkol. Měli jsme najít lístečky, které byly schovány 
za naší budovou. Naše skupina našla vše a přesunula se do po-
koje, kde začala řešit, kdo a jak by mohl způsobit požáry, které 
nám dávali vedoucí. Po večeři nám ještě vedoucí dali papír 
s morseovkou, který jsme museli vyluštit. Začalo se stmívat. 
Večeře. Vynikající gulášek. Jelikož jsme měli skoro všechny 

úkoly celovíkendovky splněné, požáry vyluštěné, šli jsme 
za vedoucím, kterému jsme předali naše nápady a způsoby 
založení požáru, také zda šlo o žhářství nebo o nehodu. Jsme 
prostě dobří. Naše teorie byly správné. Nyní nám už zbýval 
poslední úkol, zjistit kdo stojí za požáry, které byly způsobeny 
úmyslně. Úkol jsme měli plnit v podzemí. Museli jsme po-
chytat naše vedoucí, které se nám budou prokazovat průkazy, 
z kterých bychom měli zjistit, kdo za jakým případem stojí. 
A šlo se do díry. Skoro všichni zde jsou poprvé. Úplná paráda. 
Ihned se vrháme po prvním civilistovi. Požádáme ho o průkaz 
a opíšeme si některé důležité věci. Samozřejmě jsme se ze-
ptali i na jeho alibi. Mrtě nás hra začala bavit. Zločinci nám 
neustále utíkali, schovávali se, odmítali vydat své průkazy. 
Nic lehkého, ale my si poradili. Úplně jsme zapomněli na čas. 
Půlnoc. Dohrát hru, vyčistit zuby a chrápat. 
   Neděle. Z důvodu pozdějšího ukončení hry, nás vedoucí ne-
chali spát dlouho. Spali jsme až do půl desáté. Hygiena. Sní-
daně. Následoval vrchol celého víkendu. Vyhlášení výsledků. 
Obě skupiny byly svolány do vstupní budovy. Vedoucímu 
jsme sdělili naši teorii, kdo je podle nás žhářem, on nám vy-
světlil zase tu jeho. Bohužel naše názory se trochu lišily. Ale 
přesto jsme uslyšeli tuto větu: „a na prvním místě se umístil 
tým Soptíci“. Vyhráli jsme! No není to paráda? Za celý tým 
jsme vyhráli velký pytel sladkostí. Pan průvodce nás ještě 
poprosil, zda bychom mu pomohli odnést informační tabule 
do nově připravované podzemní galerie. A je tu konec. Sba-
lit věci. Oběd už byl rychlý, protože nám už nezbývalo moc 
času.  Těsně před odchodem si nás zavolal do vstupní budo-
vy správce.  Ten nám pěkně poděkoval za kus udělané práce. 
A za odměnu a na památku nám každému předal jednu tu-
ristickou známku a pohled s razítkem. Nakonec ještě několik 
společných fotek. A teď rychle se rozloučit a honem na vlak 
domů. Ještě bych zapomněl, pan správce nám předal ještě jed-
nu odměnu. Pro nás asi nejcennější. Na podzim můžeme přijet 
znovu…                                                                                 J.Z.

VÍKEND NA HŮRCE
Výpověď jednoho člena 

skupiny Soptíci
    Pátek. Sraz byl domluven na půl pátou na rokytnickém ná-
draží. Povedlo se, přišli všichni. Věci nám naložili do připra-
veného vleku. Následně jsme byli rozděleni na dvě skupiny. 
V těchto skupinách nás seznámili s celovíkendovou hrou. V ní 
se z nás stali vyšetřovatelé, kteří musí vyřešit jestli „požáry“, 
které nám zadali, byly způsobeny úmyslně či nešťastnou ná-
hodou. A hned jsme dostali první úkol. Nastal čas odjezdu. 
Všichni nastoupili do vlaku. Naposled zamávat maminkám. 
Húhú. Odjíždíme. Po přesedání v Doudlebách, Letohradě 
a Lichkově vidím nádraží s nápisem Králíky. Ještě pár metrů 
a vlak zastavuje a my skáčeme ven. Nyní nám zbývá pou-
ze dostat se na cílové místo. Cesta nám „pěškobusem“ trvala 
kolem půl hodiny. Stojíme před hlavní bránou. Čekáme, než 
nám správce pan Luděk Vávra přijde otevřít. Dveře se otvírají 
a my vcházíme do objektu. Rozhlížíme se kolem dokola. Vidí-
me protiletadlový kanon, stará vojenská auta, ale hlavně bun-
kr. Bohužel je trošku skryt vstupní budovou. Nevadí, později 
bude dost času na prohlédnutí celé tvrze, i zevnitř. Ubytovali 
jsme se v jedné z místností. Ihned jsme vyrazili prozkoumat 
vše, co se na dvoře nacházelo. Dostali jsme druhý „požár“. 
Přečetli si zadání, z něho jsme zjistili, že musíme hledat dvě 
víčka. Paráda. Povedlo se. Našli jsme všechny. Večeři jsme 
měli každý podlé své chuti. Spíše podle toho, co nám mamin-
ky zabalily.  Nakonec celého dne vyčistit zuby, převléknout 

do pyžama a zalézt do spacáku. „Dobrou“, bylo poslední, co 
jsem ten den slyšel.  
   Sobota. Paráda, ono je půl šestý a prckové jsou už vzhůru. 
Samozřejmě že se postupně vzbudil celý pokoj. Jelikož byl 
budíček plánován na půl osmé, a my byly vzhůru tak brzy, vy-
táhli nás vedoucí z postele o mnoho dříve a následovala roz-
cvička ve velkém stylu. Snídaně. Ranní hygiena. Při snídani 
jsme byli seznámeni s denním plánem. Pojede se k jednomu 
bunkru, kde budeme dělat o dřevě. Nalezli jsme na V3S a jeli.  
Práce nám velmi ubíhala. Naložili jsme jeden valník, později 
dokonce i druhý. Paráda. Po práci jsme šli na zasloužený oběd. 
Byla polívka a sekačka s bramborem. Polední klid. Na konci 
poledního klidu se nás ptali, kdo chce jet opět na dříví, tak 

 V podzemí tvrze Hůrka plnili mladí hasiči různé úkoly.

 Mladí rokytničtí hasiči strávili víkend na dělostřelecké tvrzi 
Hůrka u Králík.                                       Foto: Hasiči Rokytnice



Elfriede Kuzmany 
v divadle, kině i televizi

   V květnovém čísle jsme uveřej-
nili článek o životní dráze hereč-
ky a rokytnické rodačky Elfriede 
Kuzmany (1915-2006). V tomto 
článku přinášíme ještě stručný 
přehled jejího účinkování na di-
vadelních prknech a v televiz-
ních i rozhlasových inscenacích. 
Některé tyto fi lmy byly uváděny 
i v naší republice. Asi téměř ni-
komu nepřišlo tehdy na mysl, že 
v některé z rolí tam vystupuje ro-
kytnická rodačka. 
    Umělecký debut mladé nadějné 
umělkyně se odehrál v roce 1939, 

kdy sehrála první malou roli 
v hraném fi lmu „Hotel Sacher“ 
v režii Ericha Engela. V násle-
dujících letech se objevila ve fi l-
mech „Padající hvězda“ a „Dům 
života“. V padesátých letech spo-
lupracovala na fi lmových adap-
tacích her jako byl např. „An-
droklus a lev“ od G.B.Shawa. 
První velký úspěch v ženské roli 
měla Elfriede Kuzmany v roce 
1962, kdy vystupovala jako 
„paní Mertens“ v komedii Rolfa 
Thiele „Das schwarz-weiss-rote 
Himmelbett“. Právě za tuto roli 

Dopravní nehoda u Pěčína a výjezd na Haničku
   V období od 23.2.2010 do 28.6.2010 zasahovali rokytničtí hasiči 
celkem u 4 událostí. Jednalo se o vážnou dopravní nehodu, požár, 
technickou pomoc a planý poplach. V uvedeném období měli hasiči 
oproti loňskému roku klid. V první polovině roku 2009 hasiči zasa-
hovali u 12 výjezdů, letos je to celkem 8 výjezdů. 
   Ve čtvrtek 1.4.2010 ve 20:29 hod. hasiči vyjeli k údajnému po-
žáru v Rokytnici na Dolním sídlišti. Jednalo se o neohlášené pálení 
odpadu na soukromém pozemku. Majitel sdělil veliteli zásahu, že 
požářiště si sám ohlídá a pomoc jednotek PO nepotřebuje. Evido-
váno jako planý poplach. Jednotka zde nezasahovala a celou věc 
na místě předala Policii ČR.
   V sobotu 24.04.2010 ve 21:25 hod. byla jednotka povolána 
operačním střediskem HZS ČR k požáru střechy rekreačního ob-
jektu do obce Zdobnice v části Slunečná stráň. Jednalo se o požár 
v hřebenovém prostoru u komínového tělesa. Na likvidaci nasazen 
jeden vysokotlaký proud. Dále byla provedena likvidace hořících 
sazí v komínovém tělese za pomoci výškové techniky. Na místo se 
dostavili také HZS Rychnov n.Kn., HZSP Škoda Kvasiny, JSDH 
Deštné v Orl. h., JSDH Zdobnice a Policie ČR. Předběžná škoda 
cca 40 tisíc korun, uchráněné hodnoty cca 3 miliony korun.
   Ve středu 5.5.2010 ve 21:07 hod. jednotka vyslána k vážné 
dopravní nehodě na silnici č. 319/II u Pěčína, kde došlo ke střetu 
vozidla s chodcem. Hasiči u těžce zraněného muže kontrolovali zá-
kladní životní funkce, provedli ošetření krvácejících ran na hlavě, 
po příjezdu ZZS RK spolupracovali se zdravotníky a pomohli s na-
ložením zraněného muže do sanitky. Dále na místě řídili dopravu 
a zajistili osvětlení místa zásahu. Zároveň kontrolovali stav druhého 
muže, spoluchodce, který ačkoliv nebyl zraněn, byl psychicky roz-
rušen. Po záchranných a likvidačních pracích bylo místo předáno 
Policii ČR.
   Ve středu 23.06.2010 ve 12:01 hod. byla jednotka povolána ope-
račním střediskem HZS ČR k transportu osoby, která v podzemí 
pevnosti Hanička omdlela. Po příjezdu jednotky byla postižená 
osoba již ve správní budově pevnosti. Hasiči spolu s Horskou služ-
bou Říčky provedli předlékařské ošetření a po příjezdu ZZS RK 
předali pacientku lékařce. Dále pomohli s naložením ženy do sa-
nitky. Na místě součinnost s Horskou službou ČR - Říčky v Orl.h., 
ZZS RK, HZS RK a PČR.

Rokytnice vítězem okrskové soutěže v požárním útoku
   V sobotu 12. června 2010 se v Pěčíně uskutečnila soutěž v požár-
ním útoku okrsku č. 13. Soutěže se celkem zúčastnilo 9 družstev. 
8 družstev mužů a 1 družstvo žen. Hosty pak bylo družstvo z pol-
ského Wilkánowa. Rokytnice přijela celkem s třemi družstvy - 2 x 
muži, 1 x ženy. Potvrdilo se, že trénink přináší ovoce. 1. družstvo 
starších mužů, začalo útok výborně, čas byl dobrý, ale bohužel se 
stala nemilá věc, kdy strojníkovi při sání zůstala v ruce páčka vývě-
vy od „dvanáctky“ (rozuměj čerpadlo PS12). Nakonec se sice vývě-
vu podařilo přepnout, ale ztráta času byla velká, a tak starší obsadili 
7. místo. Zákon schválnosti zde zafungoval na jedničku. To mladší 
družstvo na tom bylo mnohem lépe. Všechno klaplo do puntíku, 
technika poslouchala a výsledný čas již nikdo nepřekonal. Mladší 
získali pohár pro vítěze soutěže a zároveň pohár pro vítěze okrsku 
č. 13. Na závěr soutěže v Pěčíně se předvedlo naše ženské druž-
stvo, které sklidilo po výkonu zasloužený potlesk a ovace. Útok se 
ženám povedl na jedničku a výsledným časem překonaly i některá 
družstva mužů. Vzhledem k tomu, že neměly žádné další soupeře 
ve své kategorii, což je velká škoda, obsadily první a zároveň po-
slední místo a odvezly si pohár pro vítěze. Doufejme, že v následu-
jících ročnících se najdou další družstva žen, aby tato kategorie byla 
zajímavější.                  text: Petr Buchal  a foto: SDH Rokytnice

ZÁSAHY HASIČŮ A OKRSKOVÁ SOUTĚŽ

obdržela v roce 1963 Spolkovou 
fi lmovou cenu za nejlepší ved-
lejší roli. Z divadelních angažmá 
stojí za zmínku rok 1966, kdy 
účinkovala při představení hry 
„Krysy“ Gerharda Hauptmanna 
v New Yorku.  Byla ztělesněním 
řady ženských rolí („Svatá Jana“ 
od G.B.Shawa, Kunhuta ve hře 
„Katynka z Heilbronu“ Heinri-
cha von Kleista, „Doña Rosita 
stará panna“ od Federica Garcia 
Lorca, Olga v „Třech sestrách“ 
od Antona Pavloviče Čechova 
nebo Alžběta v Schillerově „Ma-
rii Stuartovně“). Od konce 70. 
let se Elfriede Kuzmany věno-
vala převážně účinkování ve fi l-
mech a v televizi. Hrála ve fi l-
mech „Sternsteinhof“ Hanse W. 
Geissendörfera, „Dies rigorose 

Leben“ (Tento rigorózní život) 
od Vadima Glowny, „Tödliches 
Geld“ (Špinavé peníze) Detlefa 
Rönfeldta, „Erfolg“ (Úspěch) Li-
ona Feuchtwangera. V dramatu 
„Die Bertinis“ známého autora 
Ralfa Giordana sehrála spolu 
s Manfredem Steffen nejkrásnější 
příběh lásky celého století. Hos-
tovala též v televizních seriálech 
„Místo činu“, „Komisař“, „Poli-
cejní inspekce 1“ nebo „Starej“ 
a „Derrick“. Před kamerou  stála 
Kuzmany naposledy v roce 1997 
při natáčení fi lmu „Eine Herzens-
angelegenheit“ (Srdeční záleži-
tost). Zapomenout nemůžeme ani 
na rozhlasové hry, už v roce 1948 
účinkovala v „Dantově smrti“ a  
následně v řadě dalších. 

 Jan Morávek

 Společná fotografi e účastníků Okrskové soutěže v Pěčíně. 
Foto: SDH Rokytnice 



   Český pohár v silniční cyklis-
tice se opět uskuteční v Rokyt-
nici v Orlických horách 17.7. - 
18.7.2010. Silniční závod pořádá 
SKC DT-bicycles Rychnov nad 
Kněžnou. Hlavním partnerem celé 
akce je Město Rokytnice v Orlic-
kých horách. 
   Na programu je dne 17. července 
Kritérium města Rokytnice.   Dne 
18. července je na programu sil-
niční závod Velká cena Orlických 
hor.
   V sobotu 17. července 2010 bude 
od 14.00 do 19.00 hodin uzavře-
no pro dopravu centrum města. 
Od 14.00 do 16.00 hodin budete 
moci využít bezplatné testování 
in-line bruslí, terénních koloběžek 
a čtyřkolek, čekají na Vás také 
soutěže o ceny. Vše bude probíhat 
na uzavřeném okruhu (náměstí 

– Sídliště 1. máje, Severní ulice, 
Horská ulice – náměstí). Od 17.00 
odstartuje cyklistické kritérium. 
Ukončení sobotního programu je 
naplánováno na 19.00 hodin.
   V neděli 18. července 2010 je 
na pořadu silniční závod Velká 
cena Orlických hor. Start závo-
du je v 11.00 hodin na náměstí 
v Rokytnici v O.h. Trasa vede: 
Rokytnice – Bartošovice – Černá 
Voda – Mezivrší – Severák a opět 
na Bartošovice. Tento okruh se 
pojede 4x a poté se závodní pole 
vrací do cíle na náměstí v Ro-
kytnici v O.h.. Konec závodu 
je předpokládán v 16.00 hodin. 
Po uvedenou dobu bude na silni-
cích povolen pouze jednosměrný 
provoz ve směru trasy.
   Prosíme všechny občany, ná-
vštěvníky, motoristy o ohledupl-

nost ve dnech konané akce. Pro-
síme o respektování dopravních 

uzavírek, opatření a pokynů pořa-
datelů závodu.             Pořadatelé 

Pěčínské děti slavily svůj
DĚTSKÝ DEN V PĚČÍNĚ

  
   Jako každoročně se v Pěčíně uskutečnil Dětský den. Krásné slu-
nečné odpoledne přišlo strávit na hřiště na 60 dětí ze vsi i okolí. 
Soutěžilo se v různých disciplínách, jezdilo se na kolech a vládla 
příjemná soutěžní atmosféra. 

Český pohár v silniční cyklitice a Orlický bloudil 2010

 
     Velkým zpestřením byla lanovka natažená nad celým hřištěm 
a roklí. Děti upoutané do popruhů a sedící na houpačce měly při 
sjezdu opravdu adrenalinový zážitek. Velký dík patří pořadatelům: 
TJ Sokol, Hasiči Pěčín.         ZS

Autorkou fotografi í je Lída Holá

svátek
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Výlet seniorů do Kladska
   V úterý 8.6.2010, kdy od rána svítilo sluníčko, se konal výlet 
seniorů města Rokytnice v Orlických horách (SGMR) a dal-
ších zájemců opět do Polska, ale tentokrát do Kladska. Ráno 
v 8 hodin jsme u nákupního střediska téměř zaplnili luxusní 
autobus a vydali se směrem na Orlické Záhoří do Kladska. Zde 
jsme si prohlédli staré centrum města, navštívili jsme kostel 
Nanebevzetí Nejsvětější Panny Marie, kde má hrob a náhrobní 
kámen Arnošt z Pardubic. Výzdoba kostela je nádherná. 
   Potom jsme měli volno a mohli si prohlédnout Podzemní tu-
ristickou trasu, která nám připomínala josefovské zděné chod-
by. Nad městem se majestátně tyčí Kladská pevnost, kde mimo 
jiné za druhé světové války bylo vězení. Z její terasy jsou hezké 
výhledy na město z ptačí perspektivy. Gotický most je unikátní, 
je osazen jako náš Karlův most v Praze, ale je daleko menší. 
   Okolo 14. hodiny jsme přejeli autobusem do lázní Dušníky. 
Zde jsme se napili ze dvou léčivých pramenů a navštívili jsme  Železniční viadukt v Kladském Lewinu. 

 Prohlídka starého centra  Kladska s průvodcem 
Petrem Hudouskem.

Muzeum papírenství, kde jsme si prohlédli techniku výroby 
ručního papíru a vystavené kolekce s různými vodoznaky. Bylo 
to moc zajímavé. Při cestě zpět jsme se zastavili v Kladském 
Lewinu, kde jsme si prohlédli impozantní železniční viadukt. 
   Po překročení hranice zpět do Česka jsme se zastavili v Oleš-
nici v Orlických horách na radnici, kde jsme byli očekáváni 
a byl nám předveden Utzův mechanický betlém. Betlém je vel-
mi zajímavý, zasluhuje obdiv a uznání za tolik práce. Po pro-
hlídce jsme se přesunuli do Deštného v Orlických horách a tam 
s chutí na závěr našeho výletu povečeřeli.
  
 Chtěla bych poděkovat organizátorům manželům Hudouskovým. 

Akce se také zdařila díky panu starostovi Petru Hudouskovi, který 

nám po celou dobu dělal fundovaného průvodce.

   Opět se mi na výletě moc líbilo a už se zase těším na další 

výlet. Kam to asi bude?

Text a foto: Iva Syrovátková


